
Munkában az AIimak

Július végétől próbaüzem

hh hegyi szerpentin itt elágazik. Jobbfelé az út
JKBk a IV. sz. bányaüzembe vezet, ha pedig 

egyenesen haladunk tovább, az ötös bánya
üzemhez érünk. A közelben a petőci légakna. A 
hatalmas ventillátor zúgása messziről hallatszik.
Az aszfaltútról letérve zúzott kő csikorog a tal
pam alatt. Az egyik dombocska mögött feltűnik 
az óriás ventillátor. Hatalmas lapátjai vastag su
gárban kergetik ki a páradús, elhasznált levegőt az 
ország legmélyebb bányájából. A növények meg- 
adóan hajladoznak az erős légáramban. Megkerülve 
a főszellőztető hatalmas ventillátorát, feltűnik a 
71-es csapat munkahelye. Három óriási vitla, rozs
davörösre festett tartóállvány és egy rajta függő 
kör alakú acélmonstrum.

— Még csak most kóstolgatjuk — mondja a csapatvezető. — Ismerkedünk az Alimakkal. Tegnap még itt volt a gyártó cég szakembere, ő segédkezett az üzembeállításnál. Kisebb szerelési munkák vannak még hátra, még néhány nap és megkezdődhet a próbaüzem. Nagyon várjuk már, hiszen a tél beállta előtt el akarunk készülni az aknával a tárószintig.Közben a főaknász felkapaszkodik a felső etázs- ra.— No ez is megvan — mondja.
— Sok probléma van az 

üzembehelyezés körül?— Van néhány apróbb dolog —, mondja a főaknász. — Az egyik elektromos kábel valószínűleg

Csaknem hat méter átmérőjű betongyűrű fölött lóg feszülő köteleken az Alimak feltörésbővítő padozat. A 71-es ifjúsági szocialista brigád ezzel a berendezéssel hajtja majd ki az V. sz. bányaüzem légaknáját. Pontosabban a légakna kihajtása két részből áll. Először a KPV—1 B típusú szovjet feltöréshajtó berendezéssel négy négyzetméter átmérőjű feltörést hajtanak, majd ezt az Alimakkal 5,5 méter átmérőjű aknává bővítik. Ezt a munkát több szakaszban végzi a KlSZ-dí- jas 71-es ifjúsági szocialista brigád. A feltörések ki- hajtása 1977-ben kezdődött. Vállalatunk még ebben az évben vette fel a kapcsolatot a svéd Linden—Alimak A. B. céggel. Aknák építése, függőleges feltörések Alimak padozatról végzett bővítéssel nemcsak vállalatunknál, de hazánkban is új dolog. Az Országos Műszaki Fejlesztési Bizottság úgy döntött, hogy az Alimak berendezések vásárlását 2 millió forint kölcsönnel támogatja.A több mint 10 millió forint értékű feltörésbővítő Padozatot idén tavasszal szállította le az Alimak cég.
Deák László csapatvezető vájár a betongyűrű szélén állva figyeli amint 

Üeckmann János főaknász és Fazekas Ferenc technológus a munkapadon tevékenykedik. A munkapad az Alimak alsó „emelete”. Itt vannak a fúrógépek. A két műszaki tömlőkkel bíbelődik.

gyári hibás, a telefon sem tökéletes, de a bővítőpadozat már üzemképes állapotban van.
— Kipróbálták már?— Hogyne. A gyártó cég szakembere egész héten itt volt. Ö végezte a betanítást is. Rövidesen megkapjuk az engedélyezést július végén megkezdjük a próbaüzemet. Nagyszerű konstrukció, mindenféle biztonsági berendezéssel ellátva. Látja azokat a hidraulikus támaszitólábakat? Ezekkel rögzítjük a padozatot elmozdulás ellen. A sodratmentes vitlakötele- ken olyan egyenletesen ereszkedik le az Alimak, hogy nem is tudom mihez hasonlítsam. A padozatról távirányítással működtetjük a vitlákalt, amelyek sebességtúllépés, elakadás, a pad billenése, áramkimaradás vagy kötélvezetési hiba esetére biztonsági berendezésekkel vannak ellátva. E mellett még itt az a menekülő bődön is, amit a harmadik vitla mozgat. Egyik szakemberünk szerint ezek a villamos berendezések 101 százalékos biztonsággal működnek.Közben a csapat tagjai egy vastag tömlőbe bújtatják a sok vékonyát. Ezt a módszert a feltöréshajtó

Indulásra kész az Alimak feltörésbővítő padozat. Csöndör László fi

padozaton alkalmazták először. így a tömlők kevesebb helyet foglalnak. Nyilván az Alimakon is beválik majd.Mire e sorok megjelennek az Alimak bővítőpadozat már üzemel. A 71-es csapat munkaütemét ismerve már „gőzerővel” bővítik vele az V. sz. bányaüzem légaknáját.
Nógrádi Gábor

Jobb szervezés, magasabb teljesítmény
as, lanovka, majd 
megint kas. Kell 
néhány átszállás 

míg a II. sz. bányaüzem 
tizennyolcadik szintjére 
érünk. Ez a változatos 
utazás a bakonyaiak 
mindennapjaihoz tarto
zik. Megszokták már. A 
tizennyolcadik szint lan
gyos, páradús levegőjé
ben lekívánkozik az em
berről a pufajka, s a 
főszállító vágat egyik 
elágazásában megköny- 
nyebbülten akasztjuk a 
th-ra. Farkas László 
körletvezető Itt adja 
utolsó Instrukcióit he
lyettesének, Glass Zol
tánnak:—... és mondd 
meg nekik, ha nem 
szállítanak 30 csillét, kise szánjanak!Aztán nekivágunk a sötét vágatnak. Egy távolabbi bányatérségben dolgozik a 67-es csapat. A kör-

A IV. sz. bányaüzemben Horváth János, az 1. csa
pat vájára a magazinfcjtésből kiguruló nagy kö
vekre helyezi rá a robbanóanyagot,

Látogatóban 
a 67-es csapatnál
letvezetővel arra felé tartunk. Közben találkozunk fenntartókkal, villanyszerelőkkel, az operátorral. Farkas László mindenkivel megbeszéli a legszükségesebbeket; hova kell lerakni azt a nyolc csille faanyagot, hogy azon a csapaton még egyet feltétlen kell robbantani és, hogy hová kell sürgősen üres csille.Hosszú gyaloglás után végre a 67-esre érünk. A főgurítón, úgy negyven méterre a feltörés fejtől, bányászlámpák villognak. Mikor odaérünk a csapat nincs valami rózsás hangulatban.— Nem tudunk ma robbantani, főnök —, mondja Klaj Sándor szakvezető vájár a körletvezetőnek. Idenézzen! Megszakadt és állandóan jön az anyag. Az abléz robbanthatott volna szebben is.— Hát bizony rámegy a műszak míg elfogják, beácsolnak meg kiszállítanak.— Beljebb nagy ácso- laterdő. Jókora területet már visszafejtettek.

— Mióta dolgoznak ezen 
a munkahelyen?— Négy hónapja jöttünk ide. Jó az érc, legutóbb is 23 első osztályú csillét szállítottunk — mondja a szakvezető.— A 67-es az üzem egyik legjobb fejtési csapatta — magyarázza a körletvezető. Mióta is dolgoznak együtt, Sándor?— Tíz éve alakult a csapat, öt éve nagyjából ugyanez a gárda van

együtt. A Martinkovics Gabi jött legutóbb hozzánk, épp egy éve. Hamar beilleszkedett. Jó vele dolgozni, csak időnként elviszik tolmácsnak.
— Tolmácsnak?— Gabi az NDK-ban dolgozott és perfekt német. A múlt héten is elvitték pár napra.
— Ahogy elnézem több

nyire fiatalok.— Igen. Három éve a vállalat kiváló ifjúsági szocialista brigádja voltunk. A csapat átlagéletkora 30 év körül lehet, ök valamennyien hidasiak. Persze lehet, hogy ma sokat csuk- lottak a rossz lövés miatt. De a viccet félretéve igazán nagyon jól dolgoznak.
— Van alkalmuk össze

jönni velük?— Hogyne. Eljárunk moziba, színházba. Aztán meg ott vannak a családi estek is. Persze nem ez a legfontosabb. Munka közben nagyon jól megértjük egymást.— Mindig átgondoltan, összehangoltan dolgoznak — szól közbe a körletvezető. — Nem egyszer jöttek hozzám fiatal bányászok. Egy-két műszakot dolgoztak tartalékként a 67-esen és nem értették, hogy miért kerestek itt sokkal többet mint máshol, ahol fárasztóbb egy-egy műszak. A titok a munka szervezettségében van. A 67-es nem véletlenül többszörös aranykoszorús brigád.
N. G-
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Részünk volt 
a sikerben

A Pécsi Nyári Színház 
július 5-i Otelló bemutató
ja szép siker volt. A kö
zönség nagy tapssal jutal
mazta a művészek játékát. 
S ekkor kissé szokatlan, 
meglepő dolog történt. Eck 
Imre, a táncjáték rendező
je és koreográfusa a szín
padon köszönte meg vál
lalatunknak és a Gclkának 
azt a segítséget, melyet a 
színrevitelbcn nyújtott. Kü
lön köszönte meg a Szol
gáltató üzem Asztalos Já
nos szocialista brigádjá
nak, a fatelep Mecsek szo
cialista brigádjának, vala
mint Hamar István és Ret
kes Antal IV. sz. bánya
üzemi dolgozóknak az oda
adó, segítőkész munkáju
kat.

Már jóval a Pécsi Nyári 
Színház megnyitása előtt 
megkereste vállalatunkat a 
színház igazgatósága, és 
kérte, hogy segítsünk a 
technikai feltételek megte
remtésében. A Szabadtéri 
Táncszínen a Rómeó és 
Júlia, valamint az Otelló 
táncjátékok felváltva ke
rültek bemutatásra. Ez 
utóbbi Cipruson egy cölöp
fallal körülvett katonai tá
borban játszódik, míg a 
Rómeó és Júlia Veroná
ban. Az Otellóhoz tehát 
könnyen mozgatható, pa
nelekből álló díszletekre 
volt szükség.

A Barbakánban az Éne
kek éneke, vagy a Magni
ficat kamarabaletteken a 
vállalatunk dolgozói által 
épített lelátóról tapsolha
tott a közönség.

A Pécsi Nyári Színház 
igazgatósága levélben kö
szönte meg vállalatunknak, 
a bányaüzemeknek, a Szol
gáltató üzemnek és a fate
lep dolgozóinak a segítsé
get, s a legtöbb munkát 
végzőket meghívta az Otel
ló bemutató előadására.

K. J.

A MecseM
Ércbányászati Vállalat 

dolgozóinak lapja 
Felelős szerkesztő: 

Kablár János 
Szerkesztő: 

Ragoncsa János 
Szerkesztőség:

7633 Pécs,
39-es dandár út 19. 

Telefon: 15-851 
Vállalati tel.: 7-243, 7-147 

Kiadja
a Baranya megyei 
Lapkiadó Vállalat 

Felelős kiadó: 
Braun Károly 
Kiadóhivatal:

7601 Pécs, Hunyadi út 11. 
Telefon: 15-000

MÉV Nyomda 
7633 Pécs,

39-es dandár út 19.
Felelős vezeti: 
Sperczel János

Megjelenik kéthetenként
Előfizetési díj egy évre 

36 forint 
Előfizethető

a szakszervezeti bizalmiaknálNy-623-4

További jó munkára van szükség

Ülésezett a vállalati
pártbizottság
A pártbizottság a közelmúltban megtartott ülésén 

a végrehajtó bizottság javaslatára megtárgyal
ta a pártbizottság cselekvési programja terme

lési, műszaki részének időarányos teljesítéséről szó
ló jelentést, ehhez kapcsoltan a beruházások hely
zetéről készült jelentést, valamint elfogadta a má
sodik féléves üléstervet.

Szomolányi Gyula, a műszaki főosztály vezetője ismertette a vállalat első félévében elért gazdasági eredményeit, a műszaki fejlesztés helyzetét, a munkavédelmi tevékenységünket, a munkafegyelem helyzetét. (Részletesen a legutóbbi számunkban közöltük). Kiemelte, hogy a második félév fő feladata az elért eredmények megtartása, a vájvégi létszámcsökkenés megállítása, a kieső műszakszám csökkentése.
Sallai Árpád, a beruházási főosztály vezetője tájékoztatta a pártbizottságot a beruházási tevékenységünk állásáról, annak közgazdasági hátteréről, az új közgazdasági szabályozás hatásairól. A beruházások helyzetével két csoportban foglalkozott a beszámoló. A V. sz. bánya

Első a biztonság!

A fokozott fegyelem, a munkakörülmények 
állandó javítása állandó feladat

A bányászat fokozott balesetveszélyes jellege 
mellett a III. sz. bányaüzem baleseti helyzete 
az elmúlt években fokozatosan javult. 1969- 

ben 155, 1979-ben pedig 75 esetben következett be 
3 napon túl gyógyuló üzemi baleset. A kiesett be
tegnapok száma 30 százalékkal, a súlyossági muta
tó 20 százalékkal, a gyakorisági mutató pedig 55 
százalékkal csökkent a fenti időszakban. Mindezeket 
elősegítették a technika fejlődése során végrehaj
tott sokrétű műszaki, szervezési és munkavédelmi 
intézkedések.A korszerű termelési folyamatok bevezetésével, a termelőberendezések alkalmazásával nőtt a bányában dolgozók biztonsága, ugyanakkor új baleseti veszélyek és ártalmak jelentkeztek. Az új, illetve korszerűsített technológiák, nagy teljesítményű gépek és berendezések alkalmazása törvényszerűen követelték az „emberi tényezők” fejlődését is, vagyis minden téren jól képzett szakembereket. A baleset- mentes munka — mint közös végcél — megteremtette a kollektív felelősségérzetet a műszaki és fizikai dolgozók körében egyaránt.•Közös volt a cél tehát, amikor fő bányaveszélyünk, a kőzethullás megelőzése érdekében kifejlesztésre került a vékony és vastag érclencsék biztonságos fejtési módja, a hozzá kifej

üzemi beruházásokkal kapcsolatban megállapította, hogy a szállítóakna alapozásánál kisebb, a centrális vakakna felvonulási munkálatainál valamivel na- gyob, mintegy háromhónapos lemaradás van, mely elsősorban az üres csille ellátás hiányosságaiból ered. A többi létesítménynél a kivitelezés üteme megfelel a tervezettnek.A saját fejlesztési alapból megvalósuló beruházások között kell megemlíteni az ÉDU zagytározójának befejező munkáit, a pofástörő építési, szerelési munkálatait, a gépbeszerzéseket és néhány szociális, üdültetési és kulturális célú beruházást.A kérdésekre válaszolva az előadók elmondták,

lesztett robbantási technológia, az acéltámok üzemszerű alkalmazása, újítás alapján alkalmazott ideiglenes biztosítási mód, vágataink korszerű kőzethorgony és torkrét biztosítása stb. A felsoroltak csak kis hányadát képezik a balesetelhárítás érdekében hozott műszaki intézkedéseknek, hiszen üzemünk más munkaterületein is hasonlóak születtek.•Mindezek mellett megvalósult a „mindenki ügyeljen mindenkire” elv, hiszen a felügyeleti dolgozóink lelkiismeretes munkája mellett egyre hatásosabb a társadalmi munkavédelmi aktívák és szocialista brigádok baleset- elhárítási tevékenysége.A mutatószámok csökkenését természetesen pozitív irányba befolyásolták az évek óta megújuló munka-

hogy sajnos a balatonmá- riai üdülőnk területén létrehozott kempingben a vizesblokk létrehozását — kormányrendeletre hivatkozva — másodfokon is elutasították, a IV. sz. bányaüzem gépműhelyének tetőszigeteléséhez kivitelezőt keres a vállalat, a Szolgáltató üzem mellett létrehozott perkolációnál a nagyfokú porképződés megszűnik, ha megépül az odavezető új út, és az ősz folyamán telepítendő erdősáv is sokat segít majd.A pártbizottság úgy ösz- szegezte az első féléves munkákat, hogy bár túlzott optimizmusra nincs ok, szép eredmények születtek, s megfelelő hozzáállással, jó összefogással a terveink teljesíthetők. Minden erőt latba kell vetni a vájvégi létszámhiány megszüntetésére, hiszen a vállalat fő tevékenységét nem pótolhatja a mellék- tevékenységünk. Joggal bízhatunk abban, hogy a több éve tartó teljesítménycsökkenés tendenciája ez évben megáll, de a II. félévben további jó munkára van szükség.
Kablár János

versenyek, valamint a balesetelhárítási tevékenységgel összekapcsolt ösztönzési rendszerünk.•Az üzemben alkalmazott termelőeszközök, technológiák és az ember balesetelhárítás érdekében történő összehangolása eredményezte és jelenleg is felszínen tartja a dolgozók saját maguk és munkatársaik testi épségéért, egészségéért való felelősségérzetét, valamint a munkavédelem társadal- masított formáját. 1979- ben három negyedévben, 1980-ban pedig a II. negyedévben üzemünk megnyerte a bányaüzemek közötti balesetelhárítási versenyt. Elégedettségről azonban e munka területén jelenleg és a jövőben sem beszélhetünk, hiszen az egészségvédelem és a balesetek megelőzése örökös és folyamatos munka marad. •Továbbra is feladatunk, hogy műszaki szervezési és munkavédelmi intézkedésekkel a balesetek számának és súlyosságának csökkentése érdekében dolgozóink munkakörülményeit javítsuk, szakmai képzettségüket különböző szintű oktatások színvonalának emelésével növeljük.
Varga Mihály

Akik a hírekben nem szerepelnek
Horváth Gyuláné 
és Kovács István

Ritkán esik róluk szó és mégis mindig köztünk vannak ők, a vállalati üdülő dolgozói. Horváth Gyuláné takarítónő és Kovács István kazánkezelő a Balaton-felvidéken történt kutatás alkalmával kerültek vállalatunk állományába, majd annak megszűnése után a balatonfüredi üdülőnk adott számukra munkalehetőséget. Horváth néni már elérte a nyugdíjkorhatárt. A kiváló munkaerők közt tartják számon és továbbra is számítanak szorgalmas munkájára. Nagyon sok kedves visszatérő vendéget már névről ismer és bizonyára közülük is sokan szeretettel gondolnak vissza Horváth nénire.
— Mióta dolgozik vál

lalatunknál?— Bizony már csali- ugyan a régiek közé tartozom. 1956. május 23. óta megszakítás nélkül „urá- nos dolgozó” vagyok. Az üdülő állományába 1973- ban kerültem, miután a kutatási részleg megszűnt.Nem a látványosság jellemzi Kovács István munkáját, aki külszíni operátorból képezte át magát
„A törökök Pécsett’"

Értelmes időtöltés
A közművelődési célok 
a megvalósulás útjánA Mecseki Ércbányászati Vállalat több mint félezer szocialista brigádja évről évre egyre magasabb szintű munkájával vesz részt a politikai, gazdasági és kulturális feladatok teljesítésében. Az elsődleges célok és feladatok mellett folyamatosan növekszik a tanulás, a művelődés rangja és becsülete is, olvasható az ajánlásnak a bevezetőjében, melyet a MÉV szakszervezeti bizottsága készített és küldött meg az üzemek szocialista brigádjainak az 1980. évi művelődési vállalások teljesítésének megkönnyítése érdekében.A III. sz. bányaüzemben 1979. közepe óta Szivler 
József foglalkozik azzal a feladattal, hogy a szocialista brigádok klubja rendezvényeire hallgatóságot toborozzon és segítse kielégíteni a jelentkező igényeket.

Hogyan sikerült mind
ezt megvalósítani? — erről beszélgettünk Szivler József körletvezető helyettessel.— A többi üzem jó tapasztalatain és sikerein felbuzdulva arra az elhatározásra jutottunk, hogy igyekszünk megkedvelteim a szocialista brigádokkal ezeket a rendezvényeket. Több időt fordítottunk a szervezésre és az emberek meggyőzésére, és a prog

kazánkezelővé. Naponta jár munkahelyére Alsóőrsről, hogy zavartalanul pihenhessenek télen a beutalt betegek, nyáron pedig a vállalát dolgozói. Szintén a régiek közé tartozik, a 25. évét tölti egy munkahelyen.
— Elégedettnek érzi ma

gát?— összeségében igen, hisz nem töltöttem volna itt 24 évet. De kollégáim nevében is mondhatom, hogy munkánk anyagi elismerése nem a legkedvezőbb.
— Mennyire tájékozot

tak a vállalatunk életéről?— Az Ércbányász újság ezt a feladatot jól ellátja, de örömmel vennénk, ha a szezonon kívüli időben mi lehetnénk „vendégek” valamelyik üzemnél és megismerkedhetnénk közelebbről bányász dolgozóink munkájával.Befejezésül úgy érzem, tolmácsolhatom vállalatunk összes dolgozójának köszönetét, amiért a kellemes üdülést elősegítik számunkra.
Komáromi István

ramok kiválasztásában is meghallgattuk a véleményüket. Sikerült elérni, hogy ma már megfelelő az érdeklődés ezen rendezvények iránt.A beszélgetés során megtudtam, hogy 1980. I. félévében öt alkalommal, ösz- szesen 130 fő vett részt közös programon. A szervezésben aktív szerepet vállalt a főbányamesteri csoport, a bányafúrási részleg, a biztonsági csoport, és a IV. körlet műszaki brigádja.„A törökök Pécsett”, és „A jakabhegyi ásatások” c. előadások voltak a leglátogatottabbak. Ez utóbbi arra ösztökélte a brigádokat, hogy egy hét múlva kirándulást szervezzenek a Jakab-hegyre, és megtekintsék a belvárosban folyó régészeti ásatásokat.— A nagyfokú érdeklődést — mondja Szivler József — továbbra is szeretnénk megtartani. Most, hogy az emberek belekóstoltak néhány érdekes témába, talán ez nem is lesz nehéz.A szocialista brigádoknak egyébként az a véleménye, hogy a színvonalas programjavaslat alkalmas arra, hogy értelmes és érdekes időtöltést biztosítson minden érdeklődőnek.
Herendi István

Baleset és megelőzés
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„Nagy munka, nagy pénz...*9 Gumizott spirálszállító kocsi

A vastagabb boríték tartalmáról
t—nniwy'nnn riiM 'i wi ii'i'i'i wn"Miiiiüi ti'iwh^niiiimmii—mi iHNi’iitiNmiMWMMdwuiimMmniawBMiiiwwMMBMnBMBnwwznnMw

Hó végi munkaátvételt követő elszámolás után iz
gatottan fürkészik a körlethíradót a műszakra, 
vagy a műszakról jövők. Vastagon fogott-e a 
ceruza, s jelzi-e majd a boríték tartalma 

azt a fáradságot, izzadságot, melyet egy hónap 
alatt a munkahelyen hagytak az emberek? A fürké- 
szés után némelyek mérgelődnek s keveslik a kiírt 
összeget, de sokuknak nincs oka a panaszra, a 400 
—500 forintos napi keresetek láttán. Persze vannak 
eltérések lefelé és felfelé is. Ezek az esetek jelzik 
a munka- és teljesítménybérezés érvényesülését, me
lyet az MSZMP XII. kongresszusának a határozata 
is magában foglal.A II. sz. bányaüzemi dolgozók szeme kevésbé akad meg a havi keresetek alsó határán (211,44 forint/műszak), annál inkább a 67-es fejtési csapat 814,66 forintos napi keresetén, a plafonon. Ilyen még nem volt az üzem történetében, ezért egy kicsit utána jártam Herte- 

lendi Kázmér bér- és anyaggazdálkodónál és arra kértem választ, hogy alakult, miből állt össze e magas kereset.
Először a kezembe adta a június hónapra szóló célprémiumkitűzést, mely annak idején rögzítette, hogy körlet tervteljesítés esetén minden megtermelt érctonna után 10 forint, a kihajtott szintes vágat folyómétere után 100 forint, feltörés után 150 forint célprémium fizethető. A terv túlteljesítése esetén száza

Segít a korszerű technika

Az idősebb bányászok 
még emlékeznek rá, 
amikor nem is oly 
régen viz nélkül, 

rengeteg port nyelve fúr
ták a vájvéget. Még előto
ló sem volt akkoriban. Az 
évek során egyre korsze
rűbb fúróberendezéseket al
kalmaztunk vállalatunknál.

Elterjedtek az állványos 
fúrógépek és a vágatokon 
ma már sok helyütt nagy 
teljesítményú fúrókocsikat 
használnak. Ezek kezelése 
egyre kisebb fizikai igény- 
bevételt jelent, de egyre 
több szaktudást igényel. 
A vállalatunknál alkalma
zott sűrítettlevegős fúró
gépeknél is nagyobb tel
jesítményű az a hidrauli
kus fúrókalapács, amely 
március óta a III. sz. bá
nyaüzem 59-es csapatát se
gíti.

— A finn Tamrock cégtől vásároltuk ezt a HE— 425 típusú fúrókalapácsot — mondja Dobos János gépészmérnök. — A gépet nem sűrített levegő működteti, hanem magasnyomású olaj, tehát folyadék viszi át az ütési és forgatási munkát. Az új berendezést az 59-es csapat fúrókocsijára szereltük. Az egyik oldalon sűrítettlevegős fúrókalapács dolgozik, a másikon pedig a hidraulikus. Ez nagyon jó lehetőséget nyújtott a két Sép teljesítményének ösz- szehasonlításához. A hidraulikus fúrókalapács csaknem kétszer olyan hosszú

lékonként 1 forinttal növekszik ez az összeg.A körletvezetők az operatív tervet lebontották a brigádokra és így maga a brigád is állandóan figyelte a terv teljesítését.
— Ezen túl engedélyt kaptunk a vállalatvezetéstől, hogy tervteljesítés esetén a tervezett létszámra megkapjuk a bért és feloszthatjuk. így alakult ki a 456,21 forintos üzemi átlaga a produktív csapatoknak. A 67-es csapat közel fele pénzét a célprémiumból dolgozta össze.A csapat egyik legfiatalabb tagját, Martinkovics 

Gábort is megkerestem e magas kereset ügyében. Szűkszavúan mondta el a véleményét.— Keményen megdolgoztunk érte. Persze a körülmény is számított, de mi rosszabb körülmények kö

Csaknem kétszer olyan hosszú lyuk egy perc alatt 
Magasnyomású olaj működteti az új fúrókalapácsotlyukat fúr egy perc alatt mint a másik.— Ez a gyakorlatban annyit jelent — mondja Rózsa Antal bányamérnök —, hogy a váj vég kétharmadát rendszerint a hidraulikus berendezéssel fúrjuk le. A fúrási idő így körülbelül 10 perccel rövidül. A hidraulikus fúrókalapácsnak azonban nemcsak ez az előnye. A sűrítettlevegős géphez képest nem olyan zajos. Bár a fültok itt is előírás, de lényegesen alacsonyabb az új fúrógép zajszintje. Az sem mellékes, hogy mivel a berendezés zárt energiakörben dolgozik^ nem képződik olajköd.— Ez a fúrókalapács a legbonyolultabb berendezéseink egyike — veszi át a szót a gépészmérnök. — A fúrókocsit meg kellett hosszabbítanunk, hogy a tápegységet elhelyezhessük rajta. A berendezést egy 37 kW-os villamos motor működteti. Automatikus rendszer biztosítja a fúrószárat beszorulás ellen. Amikor a kalapács elér a lafetta végéig, önműködően visszatér a kiinduló helyzetbe. Ha nincs meg a kellő olajszint, vagy a mo

zött is mindig hoztuk a tervünket. Sőt!Ő másfél éve dolgozik a csapaton, beilleszkedett, örül a magas keresetnek, hisz ez is egyik cél volt, amikor lakatos szakmával a vájvégre ment dolgozni.
Nemcsak a 67-es csapat, mások is az üzemi átlag felett kerestek. Sótonyi Ta

más az 57-es csapat egyik fiatalja. Leszerelés után került vissza a csapatra. Ahogy mondja ez a hónap rossz, csak 523,36 forint/ műszak a bér. Volt már több is. Határozott célja, hogy itt marad. A kereset és a lakás csábító, fiatal nős ember, most akar berendezkedni. A nagy pénz mellett azért panasza is volt. Nehéz eltanulni az öregektől a bányászkodást. Ennek okát a teljesítménybéres munkavégzésben látja, nincs idő a tanítgatás- ra. Egyetértőén nagyokat bólogat Balogh András csapattársa, aki még fiatalabb — szinte újonc — alig három hónapja van a csapaton.— Valamit valamiért — mondja Sótonyi Tamás.Ezért a pénzért keményen meg kell dolgozni és ők meg is akarják tanulni, hogy lehet jobban, többet dolgozni.
Kukái András

tor túlmelegszik, a berendezés azonnal leáll és a visszajelző lámpákról megtudhatjuk, hogy mi a hiba.
— Volt-e már a fúró

kalapácsnak komolyabb hi
bája?—• Egy alkalommal eltörött a forgatóhüvely —, mondja Dobos János. Szerencsére a Szolgáltató üzem igen rövid idő alatt, kiváló minőségben gyártott kettőt. Négy-ötezer métert fúrtunk vele. A gumialkatrészekkel voltak kisebb problémák, de komolyabb kiesést még semmi sem okozott. Megkaptuk a Tamrock cégtől a berendezés szereléséhez szükséges speciális szerszámokat és a leggyorsabban elhasználódó alkatrészek pótlása is biztosított. Egyébként gyári előírás, hogy minden száz üzemóra után el kell végezni a fúrókalapács revízióját.

— Hogy fogadták a bá
nyászok az új fúrókalapá
csot?— Nagyon hamar megkedvelték. A nagyobb fúrási sebesség és az alacsonyabb zajszint miatt nem is csodálom.

Nógrádi Gábor

A biztonságos és balesetmentes szállítást segíti elő az ÉDÜ-ben a gumizott 
spirálszállító kocsi. Képünkön (balról jobbra) Simon József és Rémes 
József hegesztő, Storcz László csoportvezető és Tomka János, a kocsi irá
nyítója.

A jövő energiája
A Szovjetunióban áramot szolgáltatott 
a világ legnagyobb teljesítményű gyorsreaktora

Sok országban bizonyos körök — elsősorban az olaj
monopóliumok — kételkednek az atomenergia 
célszerűségében. Ennek ellenére az atomener
getika további fejlesztésének problémái vi

lágszerte a közvélemény figyelmének középpontjá
ban maradnak. Szakértők, tudósok többsége azt tartja, 
hogy az atomenergiának nincs alternatívája és, hogy 
a század végére az atom, a magreakció lesz a fő 
energiaforrás.Ebben az irányban fontos lépés volt az, hogy a Szovjetunióban üzembe helyezték a belőjarszki atomerőmű turbinaegységét, a világ legnagyobb — 600 000 kilowatt — teljesítményű gyorsreaktorával. A nemcsak villamos energiát, de nukleáris fűtőanyagot — plutóniumot — is termelő reaktor megalkotása nagy vívmánya a szovjet tudománynak, amely az elvileg új energiaforrások kutatásában és kidolgozásában továbbra is vezető helyet foglal el.
A gyorsreaktorok az atomenergetika második nemzedékét képviselik, lehetővé teszik az atomnyersanyag legracionálisabb felhasználását, lehetőséget nyújtanak ahhoz, hogy az atomenergetika gyakorlatilag korlátlan méretekben legyen fejleszthető. Világ- viszonylatban a Szovjetunió volt az első, amely kutatásokba kezdett az energetikai gyorsreaktorok területén, ennek révén kerültek megalkotásra eme telj esi t- mónyreaktorok ipari alkalmazásának tudományos és műszaki alapjai. 1973-ban a Kaszpi-tenger partján Sevcsenko városban üzembe helyezték a 350 000 kW teljesítményű ipari gyorsreaktorral működő atomerőművet, amely villamos energiával látja el a várost és a Mangislak-félszigetet, továbbá hőt szolgáltat a tengervízlepárló berendezéseknek.

Most pedig itt van egy újabb előrelépés — egy 600 000 kW teljesítményű ipari gyorsreaktor. A közeljövőben befejeződik az ilyen — 750 000 kW és 1,5 millió kW teljesítményű szaporító (tenyésztő) reaktorok kidolgozása. Szovjet tudósok véleménye szerint az ennyire nagyméretű turbinaegységekre való áttérés lehetővé teszi a fajlagos beruházások költségeinek csökkentését és azt, hogy a nukleáris fűtőanyag magas tenyésztési jelzőszámai legyenek elérhetők.A Szojvetuniónak az újtípusú reaktorok megalkotásában szerzett tapasztata ezen irányzat fejlődésének más országokban is nagy lendületet adott. Miként a ..Fortuna” amerikai folyóirat megjegyzi, ma a franciák, nyugatnémetek, angolok, japánok megyőző- déssel beszélnek arról, hogy a szaporító gyorsreaktoro- ké a jövő. Franciaországban a Rhone partján már épül az 1.2 millió kW teljesítményű szaporító reaktorral felszerelt első kereskedelmi áramfejlesztő telep, a ..Super-Phoenix”, melynek üzembe helyezését 1983-ra tervezik. Ezt a reaktort egy nemzetközi konzorcium építteti. Ugyanez a csoport arra készül, hogy később az NSZK-ban egy második reaktort építtessen.
Amikor az atomreaktorok második nemzedékét a kísérleti laboratóriumokból

sikerrel átállítják ipari vágányokra — egy sor ország nagyarányú tudományos kutatásokat folytat az irányított termonukleáris szintézis — azon 3. atomreaktor-nemzedék — területén, amely kimeríthetetlen energiaforrássá válhat és a tüzelőanyag-válságtól hosz- szú időre megszabadíthatja a világot.Nem könnyű ez az út. A tudomány immár mintegy harminc éve világszerte szívós harcot folytat a termonukleáris reakció megfékezéséért. Ebben az irányban a Szovjetunió tette az első biztató lépést: kidolgozta a „Tokamak”- koncepciót, amely a termonukleáris reaktorra való áttérés szempontjából a legperspektivikusabbnak bizonyult és külföldön elismerésre talált. A Szovjetunióban, az USA-ban, Japánban már épültek Tokamak- típusú nagyméretű kísérleti berendezések. Szovjet tudósok kezdeményezésére megépül az egyesített európai „Tokárnak”.
•

A termonukleáris energetika létrehozása terén a további haladás nagy mértékben a szoros nemzetközi együttműködéstől függ. Az ezen a területen vezető helyen álló és bőséges tudományos műszaki lehetőségekkel rendelkező Szovjetunió eltökélt híve a jövő energetikájának megteremtésére irányuló további szorosabb nemzetközi együttműködésnek.
Gleb Szpiridonov 

(APN)



4 érceAnyAsz 1980. AUGUSZTUS 1.

I A Szolgáltató üzem dolgo- 
■ • zól a következő kérdést 

vetették fel. A balatonmárial 
kemping területének kultu
rálttá tételére tervet kellene 
készíteni. Lehetővé kellene 
tenni, hogy a helyszínen sát
rat bérelhessenek a rászoru
lók, megfelelő fedett tisztál
kodási és főzési lehetőségek
kel.

szállítása ezzel indokolt. A munkából elkésők és korábban távozók, valamint az egyéb ügyeiket intézők szállítását a postajáratokkal nem kívánjuk megoldani.A kérdésre Rácz. Gyula, A ni. sz bányaüzem doi- a vállalat szb-titkara va- gozói kifogásolják, hogylaszolt: — Akempingezésimegteremtéséhez terveink A felvetésre Kaujmann adottak. A főzési és tisz- az dzem munkásellá-tálkodási feltételek bizto- tási előadója válaszolt. _ sításához , szükséges helyi- A Mecsekvidéki Vendéglátó ségek építési tervét az i vállalatnál a mosogaítógé- letékes tanács elutasította, pekben mindenütt egyfajta Vállalatunk mindent meg- mosogatószert használnak, tesz az elutasítás vissza amjnek meglehetősen kelvonásáért. Sátrakat az üze- jemetlen szaga van. A vál- mi szakszervezeti bizott- Jalat enenörzési osztály ve- ságoknál lehet kölcsönözni, zetgje megígérte, hogy — ilyen lehetőség több üzem- mjvej máshonnan is árkénéi adott. Itt a sátrakat ze^ panasz — máscsekély térítési díj mellett mosogatószer használatára vehetik igénybe dolgo- bérnek át, és megvizsgáljáksóink. a mosogatógépek öblítőrendszerét, hogy tökéletes-e 
•j A Kutató-mélyfúró üzem fihlítósZ. dolgozói kérik, hogy a aZ oomes. 
postabusz reggelt és utolsó 
járatára nagy buszt állítson be 
a vállalat, mert a kis buszra a 
zsúfoltság miatt nem veszik 
fel az üzemi dolgozókat.A kérdésre Bimbó József szociális igazgató válaszolt: — A posta járat jelenlegi rendszere jó. A tíz órai járatot kihasználatlanság miatt július 7-vel meszüntettük. A reggeli és az utolsó járathoz elegendő az az autóbusz, amit beállítottunk azon dolgozóink részére, akiknek a

megfelelő az edények helytelen öblítése 
, , “ , , miatt a tea mosogatószer Ízűlehetőségek és szagú.

A Komarov Kertmozi 
műsorából

7-8-án: Pantaleon és a hölgy- 
vendégek; dominikai film. 18 
éven felülieknek.

9—10-én: Won-ton-ton, Holly
wood megmentője, USA film.

11- én: A néma dosszié, ma
gyar film.

12- 13-án: Lidércnyomás, fran
cia film.

14-15-én: Oké spanyolok,
spanyol film.

Megifjodik az „öreg** Ságvári

Tovább korszerűsítjük 
a művelődési házat
Számítunk a szocialista brigádok segítségéreég nincs egyéves az „új Ságvári”, de már nyugodtan megállapítható, városszerte nagy tetszésnek örvend. A modem berendezés, s a tágas, levegőshelyiségek, a technikai felszereltség vonzza a közönséget. Megépülésével azonban kiváltott egy érdekes, addig jósze- rint fel sem tűnt hatást. Megjelent a

fény mellett az árnyék, a színek jobban elszűrkítették az addig is szürkét, ai modern mellett még elavultabbá vált a régi. Igen, a „régi Ságvári”. Azért az is kedves szívünknek, hiszen a felépülése óta eltelt 21) év oly sok szép emlékkel gazdagított bennünket, szükség is van rá, az új épület közel sem képes önmagában kielégíteni a megnőtt igényeket.Lehet, hogy sokan e so- már a bejáratnál megle- részének teljes felújítása rókát olvasva ráncolják petés fogadja. Sörösládák, tehát időszerű, homlokukat, s olyan meg- romlott burgonya, piskóta- Köztudomású, hogy válla- jegyzéseket tesznek fenn- és hagymaszag keveréke, latunk beruházási főosztá- hangon vagy magukban, „párás büdösségfelhő”, lyának építési csoportja hogy — ebben a gazdasági ahogy a költő egykor egy jelenleg az V. sz. bányahelyzetben ilyen eretnek egészen más környezetet üzem beruházási tervein gondolatok... A szocializ- jellemzett. dolgozik. Ez a közeljövő-musban azonban a kultúra, ben elkészül, s akkor meg-a művelődés sosem volt, _______________________ kezdik a régi művelődésis soha nem is lesz pusztán ház rekonstrukciójánakgazdasági kérdés. A ki- A inkóbb hasonlít tervezésétművelt emberfők száma ferencvárosi bérhá- Az elso es korántsemalapvető a jelen s a jovo 8 lé őjéh mint végleges elképzelések sze- szempontjából egyaránt. művelődési ház feljá- rint megszűnik a jelenlegi Talán nem felesleges em- Felérve iobbra ket állandó bejárat a Ság-?“Sy ™1eeS'ttd5«n SSik“az A^nt.'aíkí «>« Endre ..Művelődési oiy sokszor emiegett ta, fúvószenekarunk Hazba- a bejárás az ujnulm tanulni tanulni korló t ahová már szárny főbejáratán keresz-jeíszot Lenmakkor tűzte férnek fee Bal_ fül történik majd Az ujaz ifjúság elé, amikor a szakkörök helviséeei es a regl szárnyát ossze-Szovjöt-Oroszországban a & & szocialista brigád kötő folyosót meghosszab-legyéresebb polgárháború R meiyeket nemrégi- bltJak a nagyter-dutt. ben hoztak rendbe> ez men keresztül. Ettől a fo-azonban csak tűzoltó mun- lyosótol balra alakítanak
A „régi Ságvárit” kevés- megállítása s sé ismerő vagy oda éppen sem megfelelő. .látogatást tevő vendéget Ismét jobbra, a nagyterem, az egykori színházterem, végében az emelt,

ka volt, egy folyamatosan egy nagyobb, kb. 130 romló állapot pillanatnyi negyzetméteres koncertter- méretük met a zenekar részere.

Pisti a vérzivatarban
a^Strel^\róMe?ezteoúj Sikerrel mutatkozott bepartra. Megkérdezte a csó- a Pécsi Nyitott Színpadnakost:— Kivisz-e a vízre egy „ , , „kicsit Volentik bácsi? vezető — az elodás rende- arra emlékszik, hogy mi-__ Tessék beszállni, zője — nagyon jól tudta, ről is szólt a dráma, ha-mondta a csónakos. ’ b°gy ez a darab már gon- nem, hogy a főhős mikéntVolentik bácsi gyors, de dolatiságában is remekmű, rúgta le a szandálját, és rövid csapásokkal evezett, Kincs szükség kimagasló milyen feledhetetlen át- ahogy a Balatonon szó- színészi alakításra, a ka- szellemültség látszik gumi- kds _ _ rakterszerepek túljátszásá- arcán, amikor csodálkozik... _ Még most is ide- ra- Ez egy létdráma, mely A Pécsi Nyitott Színpad látni? kérdezi az író. az utóbbi évtizedek nagy előadása minden ilyen sal-A csónakos körülnézett. történelmének sorsfordu- lángtól mentes. Vincze Já-__  Ide már nem. lóit, emberi magatartásfor- nos mélyen átgondolt, lé-A7 íré lon'irtn masáról máit sűríti rövid jelenetek- nyegre törő rendezői fel-a szandált ^feláll? be- ^ek a magatartásfor- fogása, sodró ritmusú elő-- Akkor húzza be az ^ák orokérvényuek. A adast, igazi színházi el-evezőt Volentik bácsi — tevékeny, a félszeg, a ki- ményt eredményezett, mondta. Megpróbálok egy nenl,t'szta karakter- Werner József játékterekicsit a vízen járni.” E bdajdonságok igen jdl szolgálta a rende-Ezzei a jelenettel indul c?,upa,n, 32 ,emben jellem zd eiképzeléseit. Egyszerű, Örkény István Pisti a vér- alkotóelemei, melyeknek mobilizáPlható> dísztelen zivatarban című színműve. ^iv,U^a a^^n. kategori- — csakúgy mint a kísérőA Ságvári Endre Műve- Steny féíszeg ^"kímért’ zene “ (ami Laufer Lász’ lődési Ház és a Tanárkép- E v^elkedésfo^iák^ötvö1- 10 munkája>> sodró lendü'« rajtohi Ptel Nyitott S “ 'löadSs'Színpada, nem mindenna- terszerenben A főhős Pis- k'pos feladatra vállalkozott, L azP embet - azokkal A színmű július 10-i be- amikor műsorára tűzte a kerm konfliktusba, akik az mutatójának sikere kollek- darabot. ilyen magatartásformák tiv munka eredménye volt.Még hivatásos színmű- hordozói. Ugyanakkor ő Az előadás az egész társu- vészek számára is rengeteg maga is egyszerre tévé- latot dicséri. Kitűnő alaki- nehézséget jelent a darab, kény, félszeg és kimért. fásokat láthattunk. Így Nem véletlen, hogy a drá- Ha egy profi színház Gyarmati Zsuzsa, aki Rizi ma műsorra tűzésének koc- játssza a Pisti a vérziva- szerepében szerzett emlé- kázatát kevesen vállalják, tarbant mindig félő, hogy kezetes perceket a közön-Honnan az a bátorság, egy-egy jól sikerült szí- ségnek. Nagyon tetszett hogy a Pécsi Nyitott Szín- nészi alakítás feledteti a Mikuli János és Csorba pad első komoly produk- nézőben a darab gondola- Erika érzelmektől fűtött (a ciójának a Pisti a vérziva- tiságát. Ha valaki túl- premier izgalmától csak- tarbant választotta? játssza (túlgeggeli) szere- nem túlfűtött) játéka is.Vincze János művészeti pét, a néző már nem is Nógrádi Gábor

s már megépülésekor is túl A Ságvári Endre Művészük színpaddal, sok vi- lődési Ház vezetősége szá- dám családi est, kulturális mit a szocialista brigádok, rendezvény, névadó és es- vállalatunk dolgozóinak tá- küvő színhelye. Mostanra mogatására, társadalmiazonban kicsi lett, kopott munkájára.is. A művelődési ház régi Kablár János
Fillérekből lesz a forint”

Egy vállalás eredményeAz ÉDÜ törő üzemrészé- ésszerű növelésével síkében dolgozik a József Atti- rült is. la szocialista brigád. A hu- yy féléves mérleg elké- szonnégy fős vállalkozó szítése után kiderült, hogy kedvű, mindig az újat ke- ez az üzemviteli mód 54 reső kollektíva rnár szám- ezer forint megtakarítást tálán elismerést, kitunte- eredményezett. A vállalás tést gyűjtögetett össze tar- teljesítése nem jött csak sólyába Az ev elején is- úgy önmagától. A jó üzem- mét olyan vállalást tett, szervezés, az üzemzavarok amely újabb tízezreket gyors elhárítása, a megfon- „hozott” az üzemegység- tolt, határozott döntések nek- nélkül ez a megtakarításA vállalás lényege az, bizony lényegesen szeré- hogy 19 és 21 óra között, nyebb lett volna, amikor az, úgynevezett Igaz, hogy 54 ezer forint „energia csúcsidő” van, a a vállalati, de még az üze- törő üzemrész maximális mi szinten sem olyan szá- üzemidővel dolgozik. Ez, azt mottevő összeg, ami megjelenti, hogy az említett határozó jellegű, de a pél- időben az egyik golyósma- da jól bizonyítja, hogy lom leállhat, amely tudva- vannak még tartalékok, levőleg igen sok villamos csak fel kell rá figyelni és energiát fogyaszt. hasznosítani.A megtakarítást az ered- Ez még akkor is megéri, ményezi, hogy , az üzem ha a haszon ezresekben nem egyforma áron kapja mérhető, mert ma is igaz a villamos energiát. Ener- ugyanis az a közmondás, gia csúcsidőben például na- hogy a „fillérekből lesz a gyón drágán. Kézenfekvő, forint”. A forintból pedig hogy eben az időszakban a a megvalósult álmok, ter- lehető legkisebb energia vek, elképzelések, felhasználására kell töre-kedni, ami a malomállás DUmmert Gyula
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környezetben,
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A munkásművelődés és szabad idő kulturált eltöltésének lenépszerűbb fóruma vállalatunknál a Ságvári Endre Művelődési Házban működő szocialista brigád klub. Az itt megrendezett előadások, élménybeszámolók, beszélgetések évről évre népszerűbbek lesznek a szocialista brigádok körében. Tavaly még a pinceklub egy szűk kis helyisége adott otthont ezeknek az összejöveteleknek, hetente egyszer. Idén jelentősen megváltozott a helyzet.
Zsiko János, a Ságvári Endre Művelődési Ház igazgató helyettese, a szocialista brigád klubvezetője mondja:— A klubestek iránt évről évre növekszik az érdeklődés. A művelődési náz új szárnyának átadásával lehetőség nyílt arra, hogy a szocialista brigád Klub uj helyiségbe költözzön. Átalakítottuk a régi épület 4-es termét, ahol a klub végre méltó otthonra talált. Február óta valóban kulturált környezetben, tágas, kényelmes helyiség várja dolgozóinkat. Az idén már nemcsak heti egy alkalommal, hanem minden csütörtökön és pénteken otthont adhatunk a szocialista briádoknak. Az üzemi klubvezetők munkáját dicséri, hogy egyre többen érdeklődnek programjaink iránt. Év elején ajánlást készítettünk, amit eljuttattunk a szocialista brigádokhoz. Olyan témaköröket jelöltünk meg, amelyek a legtöbb érdeklődőt vonzzák. Az ajánlás alapján választanak az érdeklődők, hogy kit hívnak meg vendégnek és előadónak, de ez az ajánlólista nem zárja ki azt, hogy bárki mást is vendégül lássanak a klub- baiy A tematika kialakításánál a jövőben is várjuk a véleményeket, javaslatokat. Csak így tudjuk felmérni az igényeket.
— Most nyári szünet 

van. Hány klubestet tar
tottak az idén, és mikor 
lesz a következő?— Idén huszonhárom klubest volt. Ezeken csaknem összesen nyolcszáz érdeklődő jelent meg. A klubnak a célja az, hogy szórakozva művelődjünk, ez megvalósult. Kiváló előadók segítségével bővíthették ismereteiket az érdeklődők, és nem egyszer késő estébe nyúló viták, beszélgetések bizonyítják, hogy a klubestek iránt egyre nagyobb az igény. Az előadók is szívesen jönnek hozzánk. Némelyikük már szinte hazajár. Dr. Nagy László előadása a Bermuda háromszög titkairól, vagy dr. Kutas Antalé, az Állam és az egyház viszonyáról sokakat érdekelt, ősszel is bizonyára eljönnek majd hozzánk. A nyári szünet után szeptembertől ismét működik majd a szocialista brigád klub —, mondta Zsikó János.

N. G.
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A robbantáskor felszabaduló mérgező 
gázok veszélyessége a bányászatban

Vigyázzunk egészségünkre!
ibantáskor az emberi szervezetre ártalmas mázott fejtési mód eseté-nérgező gázok, mint szénmonoxid és ún. ben 1000—2000 kg ANDO litrózus gázok képződnek- Ezek mennyisége egyidejű indítását teszivegyi ütőn, vagy a robbantás gondosabb végre- szükségessé. A bányaleve-hajtásávai hatékonyan csökkenthető és a kedvezőt- gő CO terheltségét tovább len élettani hatás jó szellőztetéssel és az RTE-ben növelte a dízelüzemű gé-előírt várakozási idő szigorú betartásával mérsékel- pék használatának elterje-hető. dése. A védekezés módjavilágos és egyértelmű: —Az utóbbi időben gyak- gok mérgező gáztartalmát felyjágosító szóval, a cél-ran tapasztalható, hogy a a robbanóanyag műszaki v^en^7 kell ° a& ^dolgozókrobbantással kapcsolatos Vlt®ni kcl1 a dolg°zokerg __  repesz __  és szeiz- kffV etehnényeben meghata- szakmai ismereteit; — amikus hatás elleni véde- rozott gyakorisaggal a gyár bányák szelloztetesere kű-kezés mellett háttérbe szó- vagy a forgalomba hozó lönös gondot kell fordítanirul a mérgező gázok elleni rendszeresen vizsgálni kö- —• meg kell tartani azvédekezés ügye. Az ellen- teles ÁBBSZ VIII. fejezetében,őrzések során esetenként '................................ az ÁRBSZ-ben, valamint amegállapítható, hogy a vé- A robbantás alkalmával technológiai előírásokban dett helyet, vagy a rob- fejlődő mérgező gázok (RTE) foglalt rendeikezé- banto állomást a gazok mennyiségének az anyag seketel távozásának útvonalán je- minőségétől, . _ , ........ és a felhasz-lohk ki, vagy nem kellően ,,, ...szellőztetett bányatérség- na^as körülményéitől fug- ben folyik a munka. gő ingadozása, továbbá aminősítő vizsgálat bizony- v talansága miatt a különszellőztetett föld alatti Sajnos tragikus példák munkahelyeken rendszeres is előfordultak; az 1974-es időközönként méréseket Zobák-aknai 6 fős halálos kell végezni, a várakozási baleset, az 1976-os várpa- idő helyességének ellen- lotai hármas halálos bal- őrzése céljából, eset az említett mulasztó- A robbantás során keletsok következményei. kezett nitrózus gázok na-Általában 1 kg robbanó- gyobb töménységben sejtanyag robbantásakor mint- roncsolódást és kedvezőt- egy 600—1000 1 gáz fejlő- len esetben tüdőgyulladást dik, amelyből a szénmo- okoznak. Veszélyességüket noxidra átszámított mér- jelzi, hogy a hatályos gező gáz mennyisége 100— ÁBBSZ VIII. Bányaszel- 200 1-re tehető. lőztetés című fejezete,Nagyobb mennyiségű 0,0005 tf. százalék nitro- mérgező gáz képződik az gén-oxid koncentrációt en- ún nem tökéletes robban- ged meg a bányalevegő- táskor, amikor a robbanó- ben.anyag energiája — mint Szén-monoxid mindazo- ismeretes — nem munka- kon a helyeken keletkez- végzésre használódik fel. hét, ahol tökéletlen égés A rendellenes robbantás- -van, pl. bányatűznél, rob- kor jelentkező „kifúvó gá- hántásnál vagy dízelüze- zok” jelentős mennyiségű mű gépek környezetében, szénmonoxidot tartalmaz- Az ÁBBSZ a bányale-„inho vegoben legfeljebb 0,005 tf. nak a tökéletlenül végbe- szén.monoxid.tartalmat en_ ment vegyi folyamatok ged meg. Érdemes megje- miatt. Növekszik a munka- gyezni, hogy a 0,1 tf. szá- helyen a szén-monoxid zalék CO-t tartalmazó bá-mennyisége amikor a rob- órán, , , , belül halált okozhat,banóanyag egy részé robbanás helyett égés útjánalakul át gázzá (deflagrá-ció). Tökéletlen robbanás örvendetes, hogy bá- oka lehet az előírásnak nyáinkban az utóbbi időnem megfelelő erősségű ben csökkent a bányatü- gyutacs használata (gyár- ze„k száma, de jelentősenvagy a nedves “«d5bt — robbanóanyag (raktári hí- nóanyag mennyisége. Je- ba) esetleg a töltények leratősebb feltáró munkaközé került idegen anyag helyeken nem ritka a több (Pl. kőzetpor). % kg robbanóanyag indí-a fu i L. u a, tasa sem, sőt a Mecseki A fold alatti használatra Ércbányászati Vállalat IV. engedélyezett robbanóanya- sz. bányaüzemében alkal-

Versenyfelhívás!
Az ifjúsági takarékbetétek 

fennállásának 10 éves évfor
dulójára a KISZ Baranya 
megyei Bizottsága és az Or
szágos Takarékpénztár Bara
nya megyei Igazgatósága ver
senyt hirdet a KISZ-alapszer- a versenyben részt vehet KISZ-bizottságok és alapszer
vezetek között 1980. július 1-től minden olyan alapszervezet, vezetek minden hó 1-ig adja- 
november 30-lg terjedő Idő- amely legalább 10 db új ifjú- nak tájékoztatást a városi és 
szakra. sági betétszerződés megkötéséi járási KISZ-bizottságok gazda-

Tudjuk, hogy a fiatalok tér- vállalja. A jutalmazás két ka- sági ügyintézőjének az elmúlt 
veinek, célkitűzéseinek meg- tegóriában történik: I. kate- hónap eredményeiről. A gaz- 
valósításához elengedhetetlenül gória: A legtöbb új Ifjúsági dasági ügyintézők minden hó 
szükséges a takarékos életmód betét megállapodást kötött 5-ig adjanak összesített jelen- 
kialakitása, a takarékosságra KISZ-alapszervezet. tést a megyei KlSZ-bizottság-
való törekvés. Az eltelt 10 év II. kategória: A taglétszám- ra, Wágner Zoltánné részére.
«att sok fiatal tudta lakás- hoz viszonyított 1 főre eső A versenyben résztvevő
Problémáját megoldani, laká- legmagasabb díjmegállapodást KISZ-bizottságokat és alap- 
sat berendezni az ifjúsági ta- kötött alapszervezet. szervezeteket az illetékes OTP
karékbetét segítségével. Mindkét kategóriában az fiókok dolgozói felkeresik,

Baranya megyében jelenleg alábbi jutalmak kerülnek ki- egyidejűleg ellátják őket a
I.! - ezer> ebből Pécsett 7 700 osztásra: I. díj: 3 000 Ft, II. szükséges nyomtatványokkal,
’fjusági betéttel rendelkező díj: 2 000 Ft, III. dij: 1 500 Ft. propaganda anyagokkal és
“atal van. Célunk, hogy mi- a fenti jutalmakon kívül tájékoztatást adnak azok al-
uei több fiatal rendelkezzen minden olyan ifjúsági betétre, kalmazására vonatkozóan,

alappal a családalapi- amelyre legalább 1 havi bé
káshoz, a saját otthon megte- fizetés érkezett, a betétszerző Dr. Varga Sabján László
remtéséhez. KISZ-tag 10 forint szervezési megyei első titkár

,7; verseny feltételeit az jutalomban részesül. Balatonyi Dezső
alábbiakban határozzuk meg: a versenyben résztvevő igazgató

Világjáró ércbányászok (I.)

A csodálatos „arany pagoda’’ Kiotóban. Görbics János felvétele.

Japánról és a japánokról
Daróczy Miklós

Bányásznapi

Idén 30. alkalommal kö- ke-parádé címmel kétórás szöntjük a bányászokat szórakoztató műsor lesz aszeptember 7-én Az ün- PMSC újmecsekaljai pá- szeptemoer 7 én. Az un lyáján Délután Pécsújhe. nép rangját emeli, hogy gyen kerül sor a hagyo- vállalatunk ez évben ün- mányos színész—újságíró nepli 25 éves jubileumát, mérkőzésre, műsorral tar- Ebből adódik, hogy az kítva A nap fő program- ja a Banyásznapi Randevú idei bányásznap a koráb- jggo, melynek színhelye a biaknál gazdagabb forrná- Káptalan utca, Sétatér, a ban és tartalommal kerül Barbakán és ezek környé- megrendezésre. ke, vezérgondolata: mit. , , , . , adott a bányászat a város -A banyásznapi rendez- naki és ad a város avénysorozat szeptember 5- bányászoknak.én, pénteken üzemi és vállalati ünnepségekkel kéz- --------------------------dődik. Este a Ságvári End-£ ,MŰV?lődési.. Ház. szíd" A Káptalan utca a Kéz- háztermében ünnepi mu- művesek utcája lesz e na- sort ad a kitüntetettek re- on A alsó sétatéren az szére a Magyar Néphad- állatkert éssereg Központi Műveszegyüttese. a vidámpark szórakoztatja majd a gyerekeket. A központi szín- 6-án, szombaton egész- pad a sétatér lépcsőjénél napos vidám, kötetlen áll -d itt ebéd utántól programot szervez valla- ..... - , .,latunk a Ho Si Minh park- est-lg könnyűzene, néptánc, ban. Este kerül sor a ha- kabaré, disco váltogatják gyományos csertetői meg- majd egymást.emlékezésre. . . .A Káptalan utcai sza-_______________________ badtéri színpadon fórumonválaszolnak a nézők kér- Vasárnap délelőtt, dél- déseire politikai, gazdasá- után és este sokféle érdé- gi vezetők, a Barbakánnál kés, színes programból vá- felállított „szabad szín- logathatunk. Délelőtt Tü- padon>> amatőr szólistáknak és együtteseknek biztosítanak fellépési lehetőséget. Bárki, bármivel felléphet. Jöhetnek fakírok, bűvészek, énekesek, zenekarok stb.
A Sétatéren a tömegtájékoztatás képviselői (újságok, rádió, tévé, hirdető stb.) válaszolnak pavilonjaikban az érdeklődők kérdéseire.Végül lesz tréfa, játék, vásárlási lehetőség, büfék, minden ami a jó hangulatú ünnepléshez nélkülözhetetlen. A részletes műsort később közöljük.

Nem túl régen a Műszaki és Természettudományi Egyesület (MTESZ) szervezésében néhány ázsiai országban járhattam. Élményeimet röviden összegezem.A japán ember vendég- szerető, de ritkán hív otthonába. Inkább teaházban vagy vendéglőben téríttet barátainak. Ennek a szokásnak nem az oly annyira jellemző takarékosság az oka, hanem a lakóházak szűkre szabott méretei. A családi házak szobáinak alapterületét tatamiban mérik. Ezért öt, hét vagy bármilyen számú tatamis szobákról beszélnek. A tatami 6—8 cm vastag, közel két m2-es gyékényfonat.A lakások általában még ma is fából épülnek. A könnyen mozgatható válaszfalakkal több célú helyiségek, változatos alaprajzok alakíthatók ki. A szobák berendezése egyszerű: egy alacsony asztalból, beépített, nagy méretű szekrényből, néhány ülőpárnából és a hiányozha- tatlan színes televízióból áll.Az ország lakóházainak 86 százaléka faház. Átlagmagasságuk a kétszintet sem éri el. Fedélszerkezetüket mázas égetett cseréppel burkolják. A házaknak csaknem a legfontosabb helyisége a fürdőszoba. A napi fürdést szer- tartásszerűen végzik, hosz- szú ideig locsolgatva magukat langyos vízzel és időnként megmártóznak az 50 C°-os vízzel megtöltött medencébenA teaszertartás elmaradhatatlan volt vendéglátóinknál. A Kínából származó, nemzetivé vált italt a szállodai szobánkban naponta ingyen, frissen szolgálták fel. A televízió persze pénzbe kerül, per- selyes automata működteti, amelybe még a magyar két forintos is jó, és kettőtől huszonnégy óráig — attól függően hol alszik az ember — működik.A hagyománytisztelő or

szág legfontosabb tápláléka még ma is a rizs és a különböző gabonafélék. A gazdag fehérjetartalmú hal, baromfi is erősen terjedőben van. Egy nagy áruházban magyar élelmiszerekkel, grillcsirkével is találkoztunk. Az európai stílusú éttermekben a megszokott két pálcika mellett a nálunk is használatos evőeszközöket is szervírozzák, azonban időnként rákényszerültünk a pálcika használatára is. Nem volt könnyű az első néhány fogás, de később szívesebben ettem pálcikával a sajátos japán ételeket.Fogadásokon, látogatásokon a névjegyváltás, az ajándékozás természetszerű, kötelező hagyomány. Egyébként a japán üdvözlés udvarias meghajlással kezdődik és a távozás sűrű hajlongásokkal kísért hátrálás.Alkalmanként az asszonyok ma is szívesen viselnek kimonót. Két egyformát talán nem is láttunk. Az áruk nagyon változó, az egyszerűbbek ára néhány ezer yen (hozzávetőlegesen 100 yen = 10 forint), de a legfinomabb selyemből készült, eléri a 200 ezer yent is. Ez egy kisebb gépkocsi ára. A hagyománytiszteletre, fegyelemre, céltudatosságra, a felettesek tiszteletére való nevelést már gyermekkorban elkezdik. A tanulók nagy szorgalommal tanulnak és tiszteletbeli feladatnak veszik a közösségi rendezvényeken való aktív részvételt. Az egyenruha minden iskolában természetes, majdnem- hogy kötelező.Jóleső érzés volt magyar zenét és magyar népdalokat hallgatni az egyik vidéki középiskola diákjaitól. Zenénket ismerik szerte az országban, és Kodály Zoltán neve ott is összeforrt a korszerű zenei oktatással. De ismerik a magyar könnyűzene éllovasait is. Az ottani slágerlista első helyein vannak.
Görbics János

előzetes
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A rendszeresség és a helyi rendezvények

Munka-
helyi
olimpia
„haszna”

Az elmúlt ívek során mind világosabbá vált, hogy a tömegsport akkor válik majd igazán általánossá, széles körre terjedő mozgalommá, amikor a dolgozók valóban megértik, hogy a testedzéssel való foglalkozás nem elfecsérelt idő, hanem a ma emberének életszükségleti tevékenysége. Sok szó esett arról is, hogy a tömegek bevonása a sportba elhatározás kérdése. Így igaz, ha
HÍREK

A WEIL DÉR STADT-I 65 
fős városi fúvószenekar vál
lalatunk vendége lesz július 
27-től augusztus 1-ig. A zene
kar több hangversenyt ad 
Pécsett, Harkányban, Balaton- 
fíireden. A záróhangversenyt 
Pécsett szervezik a Ságvári 
Endre Művelődési Házban, 
ahol az előadás után baráti 
találkozó is lesz a vállalati 
zenekarunk tagjaival.

*
A SZENTLÖRINCI 120 bá

nyászlakás vállalatunk által 
jelölt tulajdonosai július 7-én 
sorsolással döntötték el a la
kások szétosztását. A Központ 
tanácstermében tartott összejö
vetelen egyébként tájékozta
tást kaptak az építkezés szer
vezéséről, az egyéb tudniva
lókról. Az új lakástulajdono
sok egyúttal kérték felvételü
ket a szentlőrinci Petőfi La
kásépítő- és Fenntartó Szö
vetkezetbe.

KÖNYVAJANLAS
IRVING STONE: Ellenség a 

házban című könyvében a vi
lághírű Író. önéletrajzán ke
resztül történelmileg hitelesen 
mutatja be az amerikai mun
kásmozgalom egyik legrokon
szenvesebb egyéniségének élet
útját. Eugen Debs, a szocia
lista eszme önfeláldozó szó
szólója közvetlenül látja a 
munkásosztály kiszolgáltatott
ságát, az ellentmondást a 
tőkés vállalkozók hatalmas 
profitja és a kiuzsorázott 
munkások nyomorúsága kö
zött. Elére állt a békeharcok
nak, az 1894-es nagy vasutas- 
sztrájk egyik vezetője volt. 
Az Író Debs-en keresztül mes
terien érzékelteti ennek az 
alakuló ellentmondásokkal ter
hes időszaknak az atmoszférá
ját, bemutatja Debs magán
életét, feleségéhez fűződő sa
játos kapcsolatát, nagyszerű 
portrét fest a harcostársak
ról.

*
GECSE GUSZTÁV: Vallás- 

történet. A könyv röviden át
tekintést ad a vallások törté
netéről, a fejlődés törvénysze
rűségeiről egészen napjainkig. 
Bemutatja, hogy miként te
remtette az ember az istene
ket és ruházta fel őket mind
azokkal az emberi tulajdon
ságokkal, amelyek kibontakoz
tatása előtt a valóságos világ
ban leküzdhetetlen akadályok 
tornyosultak. A könyv elkö
telezetten vizsgálja a vallási 
jelenségvilágot. Különös gondot 
fordít a vallás társadalmi sze
repének bemutatására. A kö
tet — noha a legújabb tudo
mányos eredményekre épül —, 
közérthető, olvasmányos meg
értéséhez elegendő az általá
nos műveltség, ezért széles 
olvasóközönség érdeklődésére 
tarthat számot.

Tisztáz az Építők védelme a Tanács elleni mérkőzésen.Csöndör László felvételemegteremtjük a tömegsportolás lehetőségeit biztosító alapvető feltételeket is.Azok a határozatok és ajánlások, melyek a szak- szervezetek területén megszülettek, messzemenően figyelembe vették azokat a tényezőket, amelyek a minden oldalú fejlődés irányába hatnak. A fejlesztési tervek (Munkahelyi olimpia feladattelve) azért valósulhattak meg a vállalatnál, mert nem hagyták figyelmen kívül a helyi adottságokat. A vszb igyekezett beépíteni a dolgozók igényeit, de csak azokat, amelyek kielégítésére reális alap volt.Cél a rendszeresség.A határozatok és ajánlások mindig hosszabb időszakokra határozzák meg a feladatokat, bizonyosságot nyerve, hogy ezek helyesek, időállóak. A munkahelyi olimpia néhány nagyon fontos kérdést állít a szakszervezetek elé (vszb, üszb) olyan kérdéseket, melyek tartalmi vonatkozásban nagy jelentőségűek.Ilyen a rendszeresség. Nem sokat ér, ha egy dolgozó jó agitációs propagandamunka hatására kedvet kap a tömegsporthoz, azután abbahagyja egy-két próbálkozás után. Az sem ér sokkal többet, ha valaki „beszáll” valamiféle versenybe, ezt követően pedig ismét elmúlnak hónapok anélkül, hogy a pálya vagy a verseny közelébe menne.

Rajtol a női 100 méteres síkfutás mezőnye.
Nógrádi Gábor felvétele

A sport csak akkor érezteti kedvező hatását az ember fizikai állapotában, munkaképesség fenntartásában és fokozásában, ha rendszeressé válik, ha valósággal beépül mindennapi életritmusába. E rendszerességet természetesen nem úgy kell értelmezni mint a versenysportolókét. Nem arról van szó, hogy naponta órákat töltsünk el különböző sportágakkal, elegendő, ha minden héten — rendszeresen — egy-két alkalommal edzünk, vagy részt veszünk üzemi bajnokságok versenyein. Ha a mérkőzések után kellemesen elfáradtunk és ezt egy jó éjszakai alvással kipihenjük, már el is értük célunkat.Természetesein mindezeket csak úgy érhetjük el, ha adottak a leheitőségek, ha biztosított a sportolás feltétele. A munkahelyi olimpia mozgalma pedig erre hivatott. Ennek érdekében szükségszerű, hogy minden erőt a helyi (üzemi) rendezvények, bajnokságok megsokszorozására fordítsunk. A munkahelyi bajnokságok, kupák, versenyek számát kell az igényeknek megfelelően szaporítani, beleértve a természetjárást is.A másik cél, hogy ezek a létesítmények lehetőleg a dolgozó munkahelyének közelében legyenek, hogy

akár munka után vagy előtt kielégíthesse mozgásigényét.Ma már elmondhatjuk, hogy a gazdasági vezetés is helyesen értelmezi a tömegsportmozgalom fontosságát, tudják, hogy a dolgozók egészsége és fizikai állapota a legfontosabb tényezők között is nagyon előkelő helyet foglal el. Ezt bizonyítja az is, hogy a szakszervezetek javaslatára szívesen állítják be a gazdasági terveikbe azokat az összegeket, amelyek biztosítják a testedzést, annak alapjait és fejlődését.A vállalati tömegsportmozgalom alapja szilárd, megalapozott, a dolgozók sportolásának feltétele és a munkahelyi olimpiai mozgalom csak tovább erősíti és növeli a tömegsport mozgalmának rendszerességét, mindannyiunk számára. Kovács Miklós

Olimpiai totó
A totó szabályait, a játék 

rendjét aligha kell külön rész
leteznünk. A 13 1-et illet
ve, ha ilyen nincs a legtöbb 
találatot elérők között 5 db 
könyvet sorsolunk ki.

Kérjük a tippeket a pályá
zati szelvények sorrendjében 
augusztus 10-ig szerkesztősé
günkbe beküldeni.

1. Hány olimpiai aranyérmet
nyert a Szovjetunió az 1960-as 
római olimpián?

1 36
X 50
2 43

2. KI volt 1925-1942 között
a Nemzetközi Olimpiai Bizott
ság elnöke?

1 Sigfrid Edström
— svéd

X Henri de Baillet-
Latour - belga

2 Pierre de Coubertin
— francia

3. Ki nyerte a férfi 100 mé
teres síkfutást az 1948-as lon
doni olimpián?

1 Kvlllard Harvison
X Goldoványl
2 Ewell Norwod

Rejtvényünk vízsz. 1. folytatva függ. 14., vízsz. 41. és 
61. sorában Váci Mihály Nyár vége című verséből idézünk

VÍZSZINTES: 14. Idegen
férfinév. 15. Anyagi javak, 
kincs. 16. Képes. 17. Dél-afri
kai folyó. 19. Rénium. 21. 
Szintén ne. 22. Vesd papírra. 
23. E helyre. 25. N. M. 27. 
Egyik oldal. 28. Rádium. 29. 
Férfinév. 31. Maros parti vá
ros. 33. Ezüst vegyjele. 34. 
Hajó hátsó része. 35. Ameri
kai költő. 37. Csont - latinul. 
38. Olyan. 39. G. H. 44. Rang
jelző. 46. Varróeszköz. 47. 
Egyik oldal. 49. Veszteség. 50. 
Régi űrmérték. 51. Lendület. 
53. Régi. 55. Omladék. 57. Fe
jetlen páka! 59. Sportkellék. 
60. Lantán. 65. Kutyalak. 66. 
Pusztít. 67. Ékesség. 68. Spion. 
69. Vonatkozónévmás. 70. M. 
T. 71. Hamisan játszik. 73. 
Becézett Mihály. 75. Einstei
nium. 76. Csapadék. 77. Rang
jelző. 79. Három — oroszul. 
80. Ellátás kezdete. 81. Jelen
leg. 84. Kötőszó. 86. Város a 
Boszporusz közelében. 87. Toll- 
forgató. 89. Elhamvaszt. 92. 
Cimbora. 93. Meghonosodott 
(szokás).

FÜGGŐLEGES: 2. Nemes
fém (ford.). 3. Átnyújt. 4. 
-ről párja. 5. V. N. 6. N. V. 
7. Tép. 8. Helyeslő válasz. 9. 
N. Y. 10. Csendes folyó. 11. 
Kiejtett mássalhangzó. 12. B. 
B. 13. Jég — németül. 18. Al-

4. Az 1952-es Helsinki olim
pián hány aranyérmet nyert 
Zátopek Emil?

1 2
X 3
2 4

5. Athén 1896. Ki volt a 
hármasugrás olimpiai bajno
ka?

1 Perszakisz Joannisz
X Tuffere Alexandre
2 Connaly James

6. Ki nyerte az 19C8-as mexi
kói olimpián a férfi távol
ugrást?

1 Robinson Arnic
X Beamon Robert
2 Williams Randy

7. München 1972. Kinek a 
nevéhez fűződik a 27:38,4 má
sodperces időeredmény a 10 000 
méteres síkfutásban?

1 Yifter Merus
X Puttemans Emiéi
2 Viren Lasse

8. Ki az 1972-es müncheni 
olimpia 50 km-es gyaloglás 
olimpiai bajnoka?

1 Szoldatenko Veniamin 
X Young Larry
2 Kannenberg Bernd

laml bevétel. 20. Szilaj. 23. 
Petőfi bolondja. 24. Elver. 26. 
Jelenleg. 27. Kényúr. 29. Zö
rej. 30. Taszít. 32. Művészeti 
irányzat. 33. Nyugtató. 36. Női 
név. 40. Gyorsan beszélt. 42. 
Becézett Sára. 43. Bármit. 45. 
Római ötvenegy. 48. Paripa.
52. Fordított űr! 54. Nátrium. 
56. Gubós növény. 58. Formá
lis. 62. Kéziszerszám. 63. Gázló- 
madár. 64. indítéka. 71. Üreges 
test. 72. Lantán. 74. Kevert 
sor. 75. Gondoskodik rólam.
78. Szemtelen rovar. 80. Ír
ország - nemzete nyelvén. 82. 
Menyasszony. 83. Előbbre. 85. 
Tó — németül. 86. Maró 
anyag. 88. Függ. 2. — fran
ciául. 89. Kiejtett mássalhang
zó. 90. Magam. 91. T. K. 92. 
Berilium.

Juhász Károly

Lapunk július 1-i számában 
közölt keresztrejtvény helyes 
megfejtése:

Aki oda jutott, hogy nem 
tetszik többé a nőknek, ki
ábrándul belőlük.

Könyvjutalomban részesül
tek: Kutasl István (II. sz. bá
nyaüzem), Pethő Lajosné (7633 
Pécs, Ybl M. u. 47/3. I. e. 
IV. 1.), Barancsi Imre (7633 
Pécs, Páfrány u. 5/a, 2/9).

9. Ki volt a férfi gerelyhají
tás olimpiai bajnoka München
ben?

1
X
2

Németh Miklós
Lusis Janis 
Wolfermann Klaus

10. Ki nyerte a 100 méteres
férfi mellúszás olimpiai arany-
érmét Münchenben?

1 Matthes Roland
X Taguchi Nobutoka
2 I len ekén John

11. Montreál 1976. KI nyerte
a kard csapatversenyt?

1 Olaszország
X Magyarország
2 Szovjetunió

12. Montreal 1976. évi labda
rúgás olimpiai bajnoka?

1 Szovjetunió
X NDK
2 Lengyelország

13. Montreál 1976. évi női
kézilabda olimpai bajnoka?

1 NDK
X Szovjetunió2 Magyarország

13 1. Montreál 1976. évi
női röplabda olimpiai baj-
noka?

1 Szovjetunió
X Dél-Itorea
2 Japán

Összeállította: 
Kovács Miklós
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Politika 
és termelés
a szocialista 
brigádmozgalombanA közelmúltban zajlottak le az I. féléves szocialista brigád értékelések, melyeken tulajdonképpen Hathónapos brigádmunkát minősítettek az értékelő bizottságok. Ugyanezen időszakban a páritalapszerve- zetek is napirendre tűzték a cselekvési program végrehajtásának jelenlegi helyzetét. Mivel mindkét alkalommal a gazdasági tevékenység milyenségéről esett szó, úgy gondoltuk, megpróbáljuk elemezni egyik alapszervezetünk ez- irányú munkálkodását.A III. sz. bányaüzem szállítás-bányafúrás részlegénél komoly hagyományai vannak a szocialista brigádmozgalomnak és szép eredményei is. A brigádoknak a részleg vezetői az alapszervezeti cselekvési program végrehajtásában is fontos szerepet szánnak, ezért a közös feladatok közös egyeztetését tartották a legfontosabbnak. Ezt bizonyítandó, a cselekvési Program és a szocialista brigádok vállalásai egyaránt azt a célt tűzték ki, hogy a részleggel szembeni elvárások maximálisan teljesíthetők legyenek. Az egész végrehajtási folyamatban is érezhető és tapasztalható ez a kölcsönösség.A bányafúrási részlegnél a teljesítmény a lefúrt lyukak minősége és az anyagfelhasználás a súlyponti kérdés, a szállításnál pe-

(Folytatás a 2. oldalon)

A fi. szint 47-es csapat 6/BY-i fős vezető vájár vágatát fúrja Molnár László szak- Csöndör László felvétele

Más környezet, új körülmények

Sikerült beilleszkedniük
a „vendégmunkásoknak"

orábban hírt adtunk a II. sz. bányaüzem 47-es szocialista brigádjáról, hogy készül a IV. sz. bányaüzembe, s mint „vendég- munkások’’ a később V. üzemhez tartozó tárószinti főszállítóvágat kihajtását fogják végezni. Most a helyszínen kerestük fel a csapatot, választ kérve arra, hogy sikerült az új környezetbe, új körülmények közé beilleszkedni, s mennyire tudnak elegettenni az elvárásoknak?A váj végen két rakodógép dübörög amikor a munkahelyre érünk. Kasik 
György csapatvezetővel hátrább vonulunk, hogy halljuk egymás szavát.— Nagyon megfogadtuk mikor ide kerültünk, hogy fegyelmezetten, pontosan betartunk minden utasítást és megpróbálunk bizonyítani. Először alkalmazkodni kellett a bakanyaiaknál keményebb kőzethez. Z 3-as szelvényben dolgoztunk már, de itt 15—20 lyukkal többet kell fúrni egy vájvégbe, ha hatásos robbantást akarunk. Másképp kell a lyukakat telepíteni. Erre is át kellett állítani magunkat. Nehéz volt, mert megszoktuk a II. sz. bányaüzemi kőzethez tartozó technológiát. Szokatlanul hosszú a kemény kőzet miatt a fúrási időszak.

— Népestől-népesig ho
gyan fértek bele az időbe?— Bizony, kapkodni kell magunkat, ha valami miatt időkiesésünk van. Ha kiszálláskor nem érjük el a népest a 7. szinten, akkor két kilométert gyalogolhatunk az aknához.

Két rakodógéppel végezzük a szállítást, az gyorsan megy. Folyamtosan szegecselünk. Sajnos sok szegecs kell, plusz drótháló, mert töredezik nagyon a főte.
— Mint vendégmunkás 

mit tud mondani a kiszol
gálásról?A legnagyobb elismeréssel szólhatok csak a IV. sz. bányaüzemiekről. Figyelemmel kísérik a munkánkat. Figyelik mire van szükségünk és időben kapunk minden ellátást.

— Mekkora a teljesít
ményük?

— Az elvárás tőlünk jelenleg 28 cm/műszak. Ezt valamivel túlteljesítjük, de még nem ^vagyunk elégedettek. Ezt még ^szeretnénk javítani.
— Ezek szerint sikerrel 

vették a kezdeti akadályt?— örömmel mondhatom, nagyon rövid idő alatt sikerült alkalmazkodni a körülményekhez. Elfogadtunk minden javaslatot, jótanácsot, és fegyelmezetten végrehajtottuk. Igaz, minden segítséget megkaptunk.Közben a szállítást befejezték, betolták a fúró

kocsit és előkészültek a fúráshoz. Néhány perc múlva felmorogtak a fúrógépek, készültek kiharapni egy újabb darabot a ke^ mény kőzetből.Kukái András
A követelmények egyre nőnek

Június végén Tatabányán tartotta a XXV. Országos Vándorgyűlését a Magyar Karszt- és Barlangkutató Társulat. Az országból több mint 2C0 barlangkutató találkozott 23 csoport képviseletében. Közöttük volt a vállalat támogatását élvező, a Ságvári Endre Művelődési Ház keretében működő Mecseki karsztkutató csoport is, tíz fővel.A vándorgyűlésen került sor a Cholnoky pályázatra beérkezett pályamunkák értékelésének eredményhirdetésére. A Mecseki karsztkutató csoport elnyerte a pályázat harmadik díját.A pályázatról, a karsztkutató csoportról és tevékenységéről kérdeztük Rónaki László hidrogeológust, a Kutató mélyfúró üzem dolgozóját, a csoport vezetőjét.
— Mi is a Cholnoky pá

lyázat?— Az 1976-tól minden évben meghirdetett pályázat célja, hogy a MTESZ keretében működő hivatalos csoportok évi tevékenységüknek írásbeli jelentéseit megfelelő tudományos színvonalon készítsék el. E pályázat során értékelik ugyanis a csoportok végzett munkáját. A követelmények az évek során egyre nőnek. Egyrészt a pályázók száma növekszik, másrészt a csoportok szinte versenyszerűen egyre igényesebb formában és tartalomban dokumentálják munkájukat. Ez alkalommal már harmadszor értünk el helyezést a pályázaton. Igaz, a csoport eredményességét bizonyítja még az is, hogy több országos és megyei fórum előtt is elismerésben részesült már.Az asztalon vastag bőr-

Nagyharsány egyik barlangjának bejáratában Pólai József kutató, a Mecseki karsztkutató csoport tagja. Rőnaki László felvétele

Tudományos 
vizsgálatok 
a sziklák alattkötóses könyv hever. Címlapján a feliratot olvasom: A mecseki karsztkutató csoport jelentése az 1979-es évben végzett munkáról. Belelapozok. Magas színvonalon elkészített rajzok, térképek, táblázatok és fotók váltakoznak az írott oldalak között. Tulajdonképpen a Cholnoky pályázat harmadik helyezettjét tartom a kezemben.

— A csoport tudományos 
tevékenységéről mit mon
dana?— Célunk a. mecseki karszt tudományos igényű feldolgozása s ennek részeként a kataszterezés. Ka- taszterezést célzó munkák korábban is történtek, de csoportunk tevékenysége rendszeres átfogó jellegű, a teljességre törekedve. A barlangokról térképet készítünk és a geológiai és egyéb leírásuk mellett fényképfelvételekkel dokumentáljuk. Természetesen nemcsak a barlangok ka- taszterezése, hanem a barlangokat rejtő karszt, geológiai és vízföldtani viszonyainak kutatása is feladatunk.A karszt tudományos vizsgálata igen sokrétű. Erről győz meg a „Karsztkutatás a tudományért” című cikk, mely a Pécsi Műszaki Szemlében jelent meg Rónaki László tollából. A szerző többek között a földrengések a karszt vízszintjére gyakorolt hatásáról is ír.

— A csoport tudomá
nyos célkitűzéseit milyen 
összetételű tagsággal való
sítja meg?— Eltérően a MTESZ egyéb szervezeteiben működő társaságoktól, nálunk nemcsak műszaki beosztásban dolgozók lehetnek tagok. A diákoktól kezdve a tudományos fokozattal rendelkező diplomásokig sokan megtalálhatók körünkben. A képzettségnek megfelelően a csoporttevékenység is igen sokrétű. A barlangkutatás nem köny- nyű és nem veszélytelen tevékenység. A szabadidő felhasználásával, nagy odaadással, szenvedéllyel, mondhatom megszállottság- \ gal lehet igazán jól helytállni.

— A csoport hogyan tart
ja a kapcsolatot, lévén, 
hogy tagjai különböző in
tézményekben, vállalatok
nál dolgoznak?— Minden hétfőn délután klubnapunk van a művelődési házban, ahol megbeszéljük az előző héten végzett munkát, illetve megtervezzük a következő hét feladatait. E napokon kerül sor továbbképzésre, más csoportok szóbeli illetve vetítettképes élménybeszámolóira.— Tudja, aki Igazán belekóstol szenvedélyünkbe, az élete végéig rabja marad. Időt, fáradtságot nem kímélve, — mondotta végezetül a Mecseki karsztkutató csoport vezetője.

V. T.
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A Szolgáltató üzemben:

Megkezdődött az ivóvízhálózat
(Folytatás az 1. oldalról.)dig a kiszolgálás minőségének a javítása. Természetesen e célok eléréséért a .szocialista brigádok tehetik a legtöbbet.Kiemelésre kívánkozik, — az I. féléves munka alapján — a Tari Sándor vezette P—3-as szocialista brigád, amely nagyszerű eredményt ért el az anyagfelhasználás és a teljesítmény tekintetében, valamint megbízható, pontos munkája alapjáéi a P—2-es szocialista brigád.Nagyon fontos eredmény, hogy a szállítási részleg területén az aggasztó létszám- hiány ellenére — a kiszolgálás viszonylag jó minőségű volt az elmúlt időszakban. A vezetés gondot fordított arra, hogy a brigádoknak biztosítsa a megfelelő feltételeket, s a szocialista kollektívák a mozgalom eszközeivel, a vállalások teljesítésével eredményessé tudják tenni a részleg összmunkáját. Éppen ezért kapott kiemelt szerepet a szakmai továbbképzés, a berendezések hatékony használata, és a baleseti mutató javítása.
Pereczes András, a részleg alapszervezeti párttitkára elmondotta, hogy munkaterületükön egyik legnagyobb gond a fluktuáció. Éppen ezért nagyon fontos, hogy perspektívát nyújtsanak az ide kerülő fiataloknak, s úgy foglalkozzanak velük, hogy mielőbb beépülhessenek a kollektívába, s megfelelő felkészítéssel alkalmassá váljanak a feladatok önálló ellátására.E munkavégzésben mindig számíthatnak a párttagokra, akik ott vannak a szocialista brigádokban és sokat tesznek a célok valóraváltásáért, s nap mint nap megtalálhatók mint patronálok is. Így megemlíthetjük Kálmánczi 

Józsefet, aki az éjszakás műszakban a Zrínyi szocialista brigádot patronálja nagyon eredményesen, céltudatosan. Tukora Andor a szakszervezeti politikai oktatást vezeti eredményesen és jól. Bácskai István brigádvezető helyettes a 700-as szakban dolgozik és jól látja el a rábízott feladatokat. Kiemelésre kívánkozik Horváth Mihály brigádvezető is, aki egyre jobb munkát végez s ez a brigád tevékenységén is meglátszik.Probléma talán csak a vidéken lakó párttagokkal van, akik idő hiányában kevésbé tudnak részt venni a brigádmunkában. A szép eredmények ellenére ebben az alapszervezetben is tapasztalható az az általános hiányosság, hogy a brigádmozgalom irányítása kampányszerű, holott a folyamatossággal még többet lehetne elérni.A részleg gazdasági és politikai vezetésének e vonatkozásban kell előrelépnie, amit fel is ismertek, és a következő időszak egyik legfontosabb tennivalójának tartanak.Herendi István

korszerűsítése
Mintegy három-négy évvel ezelőtt jelentkeztek először a Szolgáltató Üzem területén vízfolyásos gondok. Hol itt hol ott tört fel a víz a talajból. Buzgárok képződtek a műhelyek s az utak mentén. Volt, hogy az aszfaltréteget sem kímélve tört utat magának, a víz. A „vízgondok” egyre inkább napirenden voltak az üzem életében, s már csak ezért is mielőbbi gyors és hathatós intézkedés vált szükségessé, mert komoly zavarokat okozott az üzem vízellátásában. Túl azon, hogy előfordultak napok, amikor például a gépkocsiszerelők műszak után egyszerűen képtelenek voltak

Az 1980. évi cselekvési program féléves értékelése

Ülést tartott a II. számú 
bányaüzem pártbizottságaIÜlésezett a II. sz. bányaüzem partbizottsaga. Értékelte — a gazdaságpolitikai munkabizottság jelentése alapján — a pártbizottság cselekvési programjának időarányos végrehajtását. A jelentést Fiirdős Ferenc a munkabizottság vezetője terjesztette a pártbizottság elé.Elmondta, hogy a cselekvési program foglalja össze azokat a feladatokat, amiket az üzem kollektívájának végre kell hajtani a tervteljesítés érdekében. Ezeket ismertették az alapszervezeti taggyűléseken is, a végrehajtást minden félévben megtárgyalják a kommunisták. Azóta fejlődés tapasztalható az alapszervezetek gazdaság- szervezési, irányító és ellenőrző tevékenységében.A gazdasági vezetők beszámolnak az alapszervezetek vezetőségének, megtárgyalják a részlegek feladatait, mozgósítanak a végrehajtás sikeréért. A pártszervek közelebb kerültek a gazdasági vezetéshez. Néha előfordul a beszámolókban általánosság is, ami a végrehajtás ellenőrzését nehezíti.A termelési feladatokat 100 százalék fölött teljesítette az üzem, kivétel a bányafúrás, mivel az V. sz. bányaüzemi fúrási feladatok egyéb nehézségek miatt késnek.Az V. sz. bányaüzemi vágathajtás két hónap késéssel indult — nem az üzem hibájából — de június 1. óta a 47-es vágathajtó csapat a IV. sz. bányaüzemtől hajtja a 6 Ny-i főszállító vágatot az V. sz. bányaüzem felé. 1980. I. félévében a teljesítmények vágaton 6,3, fejtésben 2,6 százalékkal nőttek az 1979-es évihez viszo

megfürödni. Nem volt mivel.Az üzemben e gondok felszámolása megkezdődött. Erről tájékoztatta lapunkat Drávavölgyi Lász
ló, az üzem műszaki csoportjának technológusa:— Az üzem központi telephelyén 1957-ben fejeződött be az ivóvízhálózat fektetése. Az eltelt évek, évtizedek során a hálózat egyre csak bővült. Ugyanakkor a több mint húsz évvel ezelőtt lefektetett csövek elhasználódtak, s így mind több meghibásodás történt.— Az üzemvezetés a vállalat vezetésétől kérte a megfelelő' feltételek biztosítását az ívóvízhálózat rekonstrukciójához. Ezt a támogatást ez évre meg

nyítva. A bérek emelkedése a teljesítményekhez kapcsolódik, míg 1979. I. félévében 341,26 forint, addig 1980. I. félévében 384,30 forint volt a vájárbér. A m’/műszak összüze- mi teljesítmény 5,6 százalékkal jobb az 1979-es évi mutatóknál. Az 1979-ben beadott 26 újításból 18 lett bevezetve, míg ez évben eddig 10-et fogadtak el, 9 most van elbírálás alatt. Az engedélyezett 10,5/1000 betegműszakkal szemben 8,7 a kiesett, ez 11,2 százalékkal jobb az engedélyezettnél.Sajnos a fiatalabb embereknél magas a légzőszervi megbetegedés aránya, okának feltárására felhívja a pártbizottság és az szb. az üzemegészségügy figyelmét.Energiatakarékosság terén az intézkedések beváltak, de még vannak lehetőségeink. A létszám csökkent 1,6 százalékkal, sajnos nagyrésze vájvégi dolgozó. Ennek javítása érdekében gazdasági intézkedések történtek. (Pl. az új dolgozó betanításáért járó bér.) Feladatunk, hogy a politikai légkör olyan legyen, hogy az új dolgozó meg is maradjon az üzemben. A műszaki fejlesztés is azt a célt szolgálja, hogy a magasabb teljesítményű gépek, új technológiák megkönnyítsék a fizikai munkát.

adták. A kiviteli terveket az üzem műszaki csoportja elkészítette. Ugyanakkor megbízást adtunk a Központ geodéziai csoportjának a jelenlegi vezetékek felmérésére. E munka megtörtént, s időközben üzemünk a szükséges anyagokat megrendelte. Korszerű műanyag nyomócsöveket és szerelvényeket építünk majd be.— Az üzem cselekvési programjában e munka jelentős tételként szerepel. A kivitelezési munkák szakaszosan megkezdődtek. Az ehhez szükséges földmunkákat főleg társadalmi munkában kívánja üzemünk elvégezni, támaszkodva a KISZ-szervezetre és a szocialista brigádokra. A szakipari munkákat a központi műhely lakatos részlege végzi majd — fejezte be tájékoztatóját a technológus.Veress Tamás

A szocialista brigádmozgalom, a különböző versenyfelajánlások az élenjáró brigádok népszerűsítése — amit az üzemi operatív bizottság és az agi- tációs propaganda munka- bizottság jól old meg — sok segítséget ad. Az üzemi demokrácia betartása hozzásegített a. hibák kritikus és önkritikus elemzéséhez, javult a véleménynyilvánító készség, őszinte a légkör.A KISZ a termelést segítő mozgalmakkal, a résztvevő fiatalok népszerűsítésével, társadalmi munka, művelődés és sport szervezésével segíti elő a szocialista brigádmozgalmat és a termelést.Az értékelés alapján megállapítható, hogy a pb programja jól szolgálja a termelés irányítását, megteremtette a jó politikai légkört, mozgósította az üzem kollektíváját a féléves terv teljesítésére.A hozzászólók felhívták a figyelmet a hiányosságokra, az orvosi ellátás jelenleg nem kielégítő voltára, még nagyobb megbecsülést kértek a bányászoknak a lakásmegoldás terén is. A takarékosság fokozásáról is sok szó esett — ahogy dr. Tisza 
István főmérnök elmondta — a faanyagok és különböző segédanyagok, gépek megtakarításában és jó kihasználásában olyan szintet kell elérni, hogy nyereséggel zárjuk az évet.A pártbizottság jónak tartotta a cselekvési program időarányos teljesítését és a beszámolót elfogadta.Fazekas Imre

Gondok kicsiben és nagybanA hétköznapok taposómalma mindegyikünkre vár valahol az év nagyobb időszakában, amikor éppen nem a jól megérdemelt szabadságunkat töltjük valahol idegenben, és munkára képes állapotban ébredünk.Hajnali ötkör már ismerős arcok, hatkor ismerős hangok, tíz perc múlva már ismerős gondog jelzik, hogy a fogaskerekek között őrlődünk, vagy éppen a fogak helyén a kerekek mozgatását segítjük elő.Nyár van. Nem mindig kánikulai meleggel, de megszokásból ilyenkor megyünk sokan szabadságra, vagy szeretnénk menni. Ezért nagy gond reggelente körlet raporton a telepítés. Sajnos sok ilyenkor a rendkívüli eset is. Persze minden nem lehet egyszerre jó. Most jó ércesek a munkahelyek.— Főnök, mit csináljak? Nem jött a Kocka Sanyi. Kit tegyek a csapatra? — így az aknász, aki mint a kártyabűvész keveri a márkákat, de sehogy sem elég az ember.A Főnök még nyugodt, mond egy nevet a fenntartók közül.— Azt mór eltettem a harmincötösre.— Főnök! A Bunyós Laci sem jött, elment gyesre —, hangzik egy újabb mondat, de ez most kérdőjel nélkül.Ez már a sokadik csepp volt a túlfűtött pohárba a Főnöknek is.— Na ezt írd meg! — fordul felém már emeltebb hangon. — A bányász manapság gyesre jár. Megáll az eszem. Adminisztrátor vagy mi a felesége és
„Szeretek az emberek között lenni"
„Én így csinálom...”A „Kossuth Könyvkiadó” üzemi terjesztőjeként tíz éve nehéz körülmények között vettem át egy elhanyagolt, rendezetlenanyaghalmazt. Pártmegbízatásomat örömmel vettem, nagy lendülettel láttam munkához.Először is a dolgozókkal kezdtem megismerkedni a kölcsönös bizalom alapján. Ez aránylag könnyen ment, mivel szeretek emberek között lenni, a különböző típusokkal hamar közös nevezőre jutok, könnyen megértetem magam velük. Működésem elején készítettem két nagyméretű polcos könyvállványt, és fizetési napokon központi helyen kirakom rá a pillanatnyi készletet, amit a kiadótól függően igyekszem cserélni, a kért könyvet beszerezni.Nagy vevőkörrel rendelkezem, ami egyformán áll fizikai, műszaki, valamint adminisztratív dolgozókból.Az évenkénti magas forgalom eléréséhez jelentősen hozzájárult az üzemi párt, KISZ és szakszervezeti bizottság. Különböző jutalmazások, vetélkedők alkalmával komoly ösz- szegért vásároltak könyveket. Közvetlen munkahelyem is minden segít

ő megy táppénzre, amikor a kis srác beteg. Hát hogy lehet így termelni ha egyik szabira, _ a másik gyesre megy?— Tulajdonképpen mehet, mondja egy munkatársa —, de ez csak olaj a itűzre, és elmérgesedik a raport.Ki-ki a maga módján rendezi az esetet, vagy tovább elmélkedik. Igaz is. Mehet táppénzre az apa is a gyermekével, hisz lehetőséget ad rá. a rendelet. De! Egyes esetektől eltekintve, kinek jó ez kicsiben és nagyban?Mert teszem azt, ha tényleg adminisztrátor a feleség és bányász a férj, akkor egy hosszabb gyer- megbetegség esetén annyit veszít a férj a táppénzzel, mint a feleség egész havi fizetése. Ez kicsiben. A termelési érték különbö- zetéről már nem is beszélve. Ez nagyban.Hogy telepítési gondokat jelent az egyébként is hézagos nyári hónapokban? Ez kicsiben. Hogy a hasonló esetek sokaságával veszélyben az éves tervteljesítés? Ez nagyban.Félreértés ne essék; nem családellenes hangulat diktálja e sorokat. Mert ha beteg a gyermek, otthon kell maradni valakinek gyógyítani, hisz a holnapra is gondolni keli. De miért a legnagyobb termelési értéket előállító maradjon otthon? Itt is gondolni kellene a holnapra, mert a ma termeléséből tudunk csak holnap az asztalra tenni valamit.Bizony nagy gond a. telepítés manapság. Kicsiben is, nagyban is.Kukái András

séget megad a megbízatásom teljesítéséhez.Odor Lajos
A Mecseki
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A KISZ-fiatalok vállaltak védnökséget

Csere,Sóstai illetve felújítás alatt az ÉDt) 2. számú ércörlő malma. Felvételünkön József és Vígh Antal lakatosok alsó csapágy tusírozást végeznekKeller Gábor felvétele

a visszaszámlálás
Augusztus 15-én az esti órákban megállnak az aprítógépek, szállítóberendezések az ÉDÜ-ben. 8—10 napos karbantartás következik, amelynek középpontjában a golyósmalom cseréje áll.
A sokrétű és az egész üzemet átfogó vizsgálatok idejét, menetét az úgynevezett „sávos ütemterv” tartalmazza. 43 féle olyan munka van itt felsorolva, amely az üzem termelését döntően befolyásolja. AZ üzemnek természetesen érdeke, hogy a tervezett munkák mielőbb elkészüljenek. Minden perc amely- lyel előbb indulhat meg a termelés, az üzemnek csak nyereséget hozhat. Ezen munkákra hosszú hónapok óta készül az üzem, de főleg a törő-örlő üzemegység, ahol az állást meghatározó kettes golyósmalom cseréje megy végbe.Súlyponti kérdésként szerepel a malomcsere és a többi kiemelt munka a pártalapszervezetek cselekvési programjában, a _ szocialista brigádszerződésekben, a gazdasági vezetők napi munkájában. Az előkészületi munkák fölött a KlSZ-fiaitalok vállaltak védnökséget.A XII. kongresszus tiszteletére indított munkaverseny keretén belüli vállalások zöme is e téma köré csoportosult. A vezetők és beosztottak, a szocialista brgiádok, a kommunisták és pártonkívüliek egyaránt erre a munkára összpontosították figyelmüket. *Az előkészítő munkák lassan-lassan a befejezéshez közelednek. A KISZ- Öatalok becsületesen helytálltak, a legkisebb csapágytól a malomköpenyig minden megfelelően előké

szítve a beépítésre. Hétköznap és vasárnap, éjjel és nappal folyik majd a munka. Szinte minden ember külön-külön megkapta feladatát, hogy mikor, mit csinál.Természetesen a leggondosabb előkészület, a leg- bölcsebb előrelátás sem biztosítja, hogy ne legyen váratlan akadály, rendkívüli esemény. Ilyen esetben az éppen bentlévő műszak dolgozóin múlik, hogy a lehetőségek gondos mérlegelésével a leghelyesebben járjanak el. A pártcsoport bizalmiak a pártcsoport értekezleteken külön is felhívták a kommunisták figyelmét a többieket is magukkal ragadó kezdeményező aktív munkára. A több millió forintos beruházást igénylő karbantartási tevékenységben mintegy 300 dolgozó vesz részt.
A különböző szakmunkák időben és térben történő összehangolása rendkívüli szervezést igényel. Jellemző, hogy 10 féle szakma képviselteti magát a felújítások során. Az üzem messzemenő figyelmet fordított arra, hogy olyan munkák legyenek elsősorban elvégezve melyeket csak állás alatt lehet megvalósítani. Ilyen pl. a sűrített levegő vezetékek, vagy a villamos elosztók, sínek cseréje. A korszerűsítés is fontos szempont volt a munkák tervezésénél. Ilyen modernizálást jelent pl. a gyanta elválasztó kúpossziták korszerűsítése.Dolgozóink nagy ambícióval, tenniakarással, magas fokú felkészültséggel rendelkeznek, és azon lesznek, hogy a tervezettnél előbb át tudják adni a felújított berendezéseket.

Dümmert Gyula

Akik mindig tartják a ciklust

Látogatóban 
a 12-es csapaton
Áramszünet idejénA IV. sz. bányaüzem mínusz ötödik szintjén a szokásosnál is nagyobb a sürgés-forgás. Az ereszke aljában megtudjuk, hqgy fél órája nincs már áram. Az emberek egymást nyugtatják.— A villanyszerelők már keresik a hibát.— Biztosan zárlatos az egyik szkréper.— Azt hamar megcsinálják.Kísérőmmel, Róka Lász
lóval a II-es körlet aknászával a 12-es csapat munkahelye felé vesszük az útunkat. Ahogy letérünk a főszállítóról a levegő egyre melegebb. A ventillátorok nem működnek. Vagy tizenöt teli csille mellett haladunk el. A rovások jelzik, ezeket a 12-es csapat töltötte. Beljebb érve a vágat bal oldalán egy hatalmas 55 kW-os szkréper. Vele szemközt egy meredek gurító.— Ez a csapat egyik munkahelye — magyarázza kísérőm. — Rövidesen ide is felszerelik a Itöltőpa- dot. Most a másik gurító- ban dolgoznak.Néhány méterrel odébb kopácsolás hallatszik. A meredek gurítóban három bányászlámpa villog. Fényük csíkokat rajzol a sűrű párára.Az áramszünet miatt nem tudnak szállítani. Addig is az egyik sérült tömlőt javítják. Miután elkészülnek a munkával Hegedűs György szakvezető vájár megszólal.— Na akkor menjünk kajálni — mondja. — Most úgy se tudunk szké- perezni.

Mayer Antal segédvájárral és Szakái Mihály csilléssel indul kifelé. A vágat elején letelepedünk egy négyméteresre.

Előkészület, karbantartás, pihenés

Á leállás nem jelent
teljes „csendet

okán várják már az augusztusi leállást. Lesznekazonban, akik a munkaszünet alatt is dolgoznak. A II. sz. bányaüzemben dr. Tisza István főmérnököt kérdeztük meg a leállási idő alatt végzendő munkákról, s a következőket mondta:—• Amit ezidő alattvégzünk, az inkább a gépészeti és villamos részleget érinti. Csőhálózat felülvizsgálatát és rögzítését látjuk el az aknában, valamint aknakarbantartásra is sor kerül. Kő szempont a leállás idősza-

— Jó meleg volt oda
bent.— Most, hogy nem működik a ventillátor, különösen — mondja a szakvezető. — De egyébként is áll a levegő odabent. Ez egy vakvágat, nincs semmi légmozgás.

— Mióta dolgoznak itt?— Egy hónapja jöttünk ide. Két kb. 40 méteres gurítót kell majd kihajtanunk és utána kezdődik a visszafejtés. Azt hiszem jó ideig itt fogunk dolgozni. Az egyik gurítóból 20, a másikból 8 méter van készen.
— Ügy tudom jóval 100 

százalék fölött van a tel
jesítményük.— A legutóbbi hónapban 130 százalék fölött voltunk. 1974. óta van együtt a csapat. Jól összeszokott társaság.— A 12-es csapat háromszoros aranykoszorús ifjúsági szocialista brigád — kapcsolódik a beszélgetésbe Róka László. — Tavaly elnyerték az üzem kiváló brigádja címet is. Három éve vannak a körletnél. Precíz munkát végeznek és nem véletlen, hogy az üzem egyik legjobb fejtési brigádjának tartják őket. Hancsicsák Gábor a csapatvezető vájár jól összefogja a gárdát. ö egyébként a BDSZ központi vezetőségének a tagja. De Gyurinak is fontos társadalmi megbízatása van, az üzemi KISZ-vezetőségben tevékenykedik. A másik szakban dolgozó Nagy Ferenc pedig szakszervezeti bizalmi. A társadalmi munkából is alaposan kiveszik a részüket. A bükkösdi gyermekotthont patronálják.A fejünk felett hirtelen felzúg a ventillátor.— Ügy látszik megta-

Felkészülés a II. féléves terv 
teljesítésérekára persze a pihenés. Szocialista brigádjaink közös kirándulásaikat ekkor végzik, igénybevéve a vállalati és üzemi üdülőket, ill. vízitelepeket. Dolgozóink többsége tehát pihen és felkészül a II. félév időarányos teljesítésére.

A III. sz. bányaüzem dolgozói is pihenéssel töltik az augusztus 16—24. közötti időszakot, mivel ezeket a napokat már ledolgozták. De 'teljesen mégsem lesz csendes a bánya, merit a D-i vakaknába 200 mm-es vízcsövet szerelnek két szakban a gépészet dolgozói. Az üzem 1981. évben tervezi elkészíteni a 14. szinti nagy szivattyúkamrát, amihez most beépítik a nyomóvezetéket, hogy annak idején az aknaleállás ne akadályozza a normális üzemmenetet. A munkálatokat végző dolgozók az üzemszünet alatt a folyamatosan üzemelő berendezések ellenőrzését is természetesen ellátják.
A IV. számú bányaüzem műszaki vezetése az augusztusi leállás idejét kívánja felhasználni arra, hogy a sürgőssé vált, és korábban elmaradt kutatófúrásokat elvégezze. Az üzem éves feltárási és előkészítési tervéhez kapcsolódva a VII. szinti főszállító vágaton mintegy 5 200 fm. kutató fúrólyuk lefú- rását tervezi a fúrós részleg a leállás időszakában. E terület részletes megkutatását az érckészletek dokumentálását a VI. szint termelésbe történő bekapcsolása indokolja.A VII. szinti főszállító vágaton a tervezett fúrási munkák elvégzését csak úgy lehet megoldani, ha a fúrás időszakára a szállítást szüneteltetik. Lényegében ez tette szükségessé e munkák mostani elvégzését. A Kiváló Egység címmel kitüntetett bányafúrás dolgozói ezúttal is megértéssel fogadták az üzemvezetés kérését és vállalták a feladat megoldását. Kilenc fúrógarnitúra három szakban termel majd és terv szerint

lálták a hibát — mondja a szakvezető. Épp ideje mert ha 11-ig nem tudjuk folytatni a szállítást, akkor veszélyben a robbantás. A ciklust pedig tartani kell. Elindulunk vissza a munkahelyre. Zúg már a ventillátor, de a levegő éppoly meleg és rezdüléstelen, mint amikor ide érkeztünk. A bányászok munkához látnak.

augusztus 20-án az alkotmány ünnepén is dolgoznak. Természetesen a fúrási munkához kapcsolódó karotázs és szakipari munka elvégzésére is megtörtént a berendelés.
A Szolgáltató Üzemben elvégzendő feladatokról 

Bányász István az üzemviteli üzemegység és Im
re István a föld alatti szállítási üzemegység vezetője adott tájékoztatót:

Bányász István: Az augusztus 16-tól 24-ig terjedő időszakban olyan munkák állnak előttünk, melyeket a folyamatos üzemvitel mellett nem tudnak elvégezni. Ezek a következők: a kompresszorokhűtőrendszerének, valamint a kazánházak vízmelegítő és lágyvízellátó rendszerének tisztítása. Feladatunk emellett a IV-es bányaüzem légaknai AP ventillátor éves garanciális ellenőrzése. Ez gyakorlatilag a ventillátor teljes szétszedését és a szükséges javítások elvégzését jelenti. Amennyiben a szükséges alkatrész megérkezik, a ventillátor 800 kW-os motorját 1000 kW- sora cseréljük. Az ismertetett munkákban üzemegységünk dolgozóinak több, mint fele vesz majd részt.
Imre István: A leállás alatt elvégzendő legfontosabb feladatunk a csilleminősítő felújítása. Ez 100 fm. vasút, valamint 8 db váltó felrablását és kicserélését jelenti. A szükséges váltók legyártását szintén üzemegységünk végzi. Feszített a határidő, ezért a leállás időszakában szombaton, vasárnap és augusztus 20-án is dolgozunk majd. A felsoroltakon kívül láncpálya felújítást és a csillemosó felújítását is el kell végezni. Az említett munkák üzemegységünk dolgozói közül, mintegy 40 főt érintenek majd.
A Kutató-mélyfúró Üzemben augusztus hónapban nincs leállás. Mindenki a megszokott rendben dolgozik.
— Alikor délután találkozunk a KISZ-gyűlésen — szól utánuk Róka Lász

ló, aki egyébként a körlet párttitkára.— Ott leszünk — mondja a szakvezető és bekapcsolja a szkrépert. A kötelek megfeszülnek és a hatalmas kanál kacsázva halad felfelé a meredek gurítóban.
Nógrádi Gábor

Megkezdődött
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„Ércbányász
szabadszombat”
Bányásznap
előtt
Háromnapos
rendezvénysorozat 
a 3d. bányásznaponMivel töltik az emberek általában szabadszombatjaikat? A többség mindenképpen igyekszik úgy kihasználni ezt a kis időt, hogy a családjával együtt legyen; kirándulnak, sportolnak, kimennek a kertbe, a szabadba, bevásárolnak, vagy épjten a hét közben elmaradt házimunkát végzik el. Az utóbbi kivételével (amit egy kis szervezéssel előre is el lehet végzni) a fent említettek mindegyikére „sűrítve” lesz lehetőség szeptember 6-án szabadszombaton, a Ilo-Si- Minh parkban.A délelőtt a gyerekeké és a sporté lesz. Autós- és motoros ügyességi bemutatók, játékos sportvetélkedők, hullámvasút, körhinta, madárbörze és a Gyermek- fesztiválon népszerűvé vált póni (amit természetesen meg is lehet lovagolni) várja az apróságokat. Édességek és gyümölcs között is lehet válogatni, attól függően, mit szeret jobban a gyerek.Amíg a gyerekek játszadoznak, a kertészkedő apukák megtekinthetik a kiállított és megvásárolható kerti kisgépeket és virágokat, az anyukák pedig a Centrum Áruház divatcikkeit és ajándéktárgyait, melyek között remélhetőleg meglepetések is lesznek.Délidőben pecsenyesütők, borkóstolók és a sörgyár által ígért Szalonsör csillapítja majd a vendégek éhét-szomját.Délután divatbemutató, néptánc, a fővárosi Viking együttes, három labdarúgómérkőzés: ifik, öregfiúk és PMSC—Videoton NB I-es mérkőzés szórakoztatja a résztvevőket. A mérkőzések között színes ejtőernyős parádé lesz, majd hő- léghajós bemutató zárja a szombati nap rendezvényeit. A következő számban részletesen közöljük a három nap rendezvényeit.Dr. Roisz Andrásné

Weil der Stadból jöttek

Nyugatnémet fúvósok 
sikere Baranya megyében
Július végén néhány napig vállalatunk vendége volt a Weil dér Stadt-i városi fóvószene- kar. A Stuttgart melletti nyugatnémet kisváros patinás együttesével két éve tartja a kapcsolatot a MÉV koncert fúvószenekara: 1978-ban a mi zenekarunk vendégszerepeit az NSZK-ban.
— Hogyan került kap

csolatba a két együttes — kérdeztük Bimbó Józsefet.— .Zenekarunkkal évek óta felvételeket készít a Magyar Rádió. A Weil dér Stadt-i városi fúvószenekar két évvel ezelőtt ünnepelte 100 éves jubileumát. Ez alkalomból nagyszámú fúvószenekari találkozót rendeztek. A nyugatnémet népzenei szövetség ajánlatot kért a Magyar Rádiótól, hogy melyik zenekart hívhatná meg. A választás a MÉV koncert fúvószenekarára esett. A jubileumi rendezvénysorozaton a hat nyugatnémet együttes mellett egy angol zenekar és a mi együttesünk vetít részt. Ezt a meghívást viszonoztuk akkor amikor vendégül láttuk a patinás zenekart hazánkban. A het- venhárom fős együttes megismerkedhetett megyénk és városunk nevezetességeivel, múltjával és jelenével. Emellett három

alkalommal ízelítőt adtak tudásukból. Bár amatőr együttesről van szó, ahol a kögazdásztól a kereskedőig, az elektrotechnikustól az asztalosig mindenféle embereket hozott össze a fúvós zene szeretete, igen magas színvonalú produkcióknak tapsolhatott a hallgatóság. A „harkányi nyár” keretében a népszerű fürdőhelyen adtak először koncertet majd másnap Balatonfüreden szerepeltek nagy sikerrel — mondta Bimbó József.*Július 30-án délután negyed hat tájban a Széchenyi téren ritka látványban volt része a járókelőknek. A 30-as pilótája is elcsodálkozott a gyalogátkelőhelynél amikor a népes nyugatnémet fúvószenekar felsorakozott a Zsolnay-kút előtt. Pontosan fél hatkor pattogós indulót játszva kanyarodott ki menetük városunk főterére. Zeneszóval vonultak a Séta

térig, ahol már népes hallgatóság várta őket.Kis pihenő, rövid ren- dezkedés, majd pontosan 18 órakor megkezdődött a térzene. Felhangzott Mühl- berger Császárvadász-indu- lója (Kaiserjáger Marsch). A nagyszámú német turista és az aiTajárók élvezettel hallgatták a fúvószene mekkájából érkezett együttest.Rolf Wiedermann zene- igazgató, karnagy vezényletével emlékezetes perceket szerzett a zenekar a hallgatóságnak. Különösen nagy sikert aratott Joachim Klammer szilofon szólójával.A térzene hazánkban — finoman fogalmazva — amolyan mostohagyerek. Fedig, hogy népszerű lehetne, ha volna aki műveli, arról megbizonyosodhattunk. A közeli padokon ülő idősebbek éppoly élvezettel hallgatták mint az a kisgyerek — lehetett úgy hároméves — aki édesanyja kezeiből kitépve magát, két lépésről tágra- nyílt szemekkel bámulta, hogy fújja a bácsi azt a csuda nagy trombitát.Nógrádi Gábor

Tömegsport -A vállalat és az egyesület tömegsport kapcsolatát elmarasztaló, július 1-én megjelent cikkre reagálva mindenekelőtt tisztázandó, hogy a jelzett esetben szó sem volt a támogatás nyújtásának megtagadásáról, hanem a felszerelések szertárból való kivételezésének módja miatt került sor a „Nem adható ki” utasításra, de azzal a szóbeli kiegészítéssel, hogy a PMSC által foglalkoztatott és fizetett tömegsportfelelős — akinek a nálunk ledolgozandó munkaideje alatt csak ez a feladata — a szolgálati út betartásával intézkedjék.Ez a szolgálati út pedig a következő: Miután az egyesület is gazdálkodó egység, ugyanúgy vonatkoznak rá is a társadalmi tulajdon védelmét célzó rendelkezések, mint a MÉV-re, vagy bármely más gazdálkodó szervre; tekintet nélkül arra, hogy a tulajdonhoz saját pénzén vagy támogatásokból jutott. Márpedig nem teljesíthető ez a kívánalom, hogy ha az egyesület 32 bázisvállalatának tömegsport felelőse szabadon rendelkezik a sporteszközök felett. Tessék csak cl-

Lukács János elvtárs, az MSZMP Baranya megyei Bizottság első titkára augusztus 8-án látogatást tett vállalatunknál.Beszélgetést folytatott a vállalat pártbizottságán a pártmunka időszerű kérdéseiről Kovács István elvtárssal, majd meglátogatta a vállalat több munka- területét.

tüskékkel?képzelni, hogyan felelhetne az egyesület a hivatkozott esetben többek között kért 49 garnitúra melegítőért (á: 600 forint/db), ha nem is tud ezekről az igényekről? Vagy azt tessék elképzelni, hogy egyszerre van szüksége a bázisvállalatoknak (tömegsportra, továbbképzésre, kirándulásra stb.) a szükségesnél is l evesebb mennyiségben rendelkezésre álló sportszerekre?Az egyesület mérlegében szereplő eszközökért a PMSC gazdasági vezetője fegyelmileg és anyagilag felelős, ennél fogva a gazdasági vezetőnek nem a pillanatnyi hangulata, szeszélye, hanem az ügyrendben foglalt kötelessége a társadalmi tulajdon védelme. A tömegsport-felelősnek összesen az lett volna a feladata, hogy az ilyen irányú igények felmérése után a „felszerelési utalvány”-! a gazdasági vezetővel (távollétében az ügyvezető elnökkel) utalvá- nyoztassa, s annak megtörténte után a szereléseket minden további nélkül megkapták volna.Zilahi Lajosnégazdasági vezető

Megtekintette a római kori ásatási munkákat, a IV. számú bányaüzem épülő, új légaknáját, s az V. számú bányaüzem beruházási munkálatait.A látogatás a II. számú bányaüzemben a helyi párt és gazdasági vezetéssel folytatott megbeszéléssel zárult.

A Komarov Kertmozi augusztusi műsorából16—17-én; Kicsi a bors de erős, USA film.18- án: A hosszú hétvége, spanyol film.19— 20-án: A gejzírvölgy titka, szovjet film.21—22-én; Sevelino, NDK —román film.23—24-én: Négy bandita, tíz áldozat, francia film.25- én: A fejnélküli lovas, szovjet film.26— 27-én: Volt egyszer egy vadnyugat I—II. rész, USA film.28—29-én: Szelíd motorosok. USA film, 16 éven felülieknek.30—31-én: A veréb is madár, magyar film, 16 éven felülieknek.2—3-án; Karate, japán film.

Emlékfa a balatonfüredi 
Tagore sétányonAzon a júniusi napon sokan izgatottan várták, hogy szemtanúi legyenek az első szovjet—magyar űrpáros érkezésének. A kiásott gödör és a mellé helyezett fa arra engedett következetetni, hogy az űrhajósok emlékfát ültetnek a Tagore sétányon, ahol már sok neves balatonfüredi vendég tett eleget e kedves hagyománynak.Minden jelenlévő érezte, hogy nem mindennapi élményben lesz része, ezért egyesek már a jelzett idő

előtt három órával elfoglalták helyüket. A kellemes, szép nyári nap, amely idén nem kényeztet el bennünket, most mintha érezte volna: az eseményen neki is „jelen kell lennie”, teljes fényével. A matrózzenekar pattogós indulókat játszott, mindenki az óráját figyelte, a gyerekek nagy izgalommal várták, hogy talán sikerül auto- grammot szerezni az űrhajós „Bercitől”.Farkas Bertalan és Vale- rij Kubaszov fürge mozdulatokkal látott a fa ülteté séhez a tömeg harsogó után az űrhajósok folytat- gyermek már izgatottantapsvihara közepette. A rö- ták Útjukat a zánkai ut- várta érkezésüketvid balatonfüredi látogatás törőtáborba, ahol több száz Komáromi István
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Régészeti leletmentésKözös összefogással

Az Ércdúsító Üzem új A hulladékgödrök egyi- zagytározójának építésekor kéből apró olvasztótége- a nagyarányú földmunkák lyek töredékei, az ásatások több helyen különböző ko- során pedig egy bronz í’ú régészeti leleteket hoz- balta öntő mintája(?) ke- tak felszínre. Bejelentésük- rült elő. Bár szórványle- re a Janus Pannonius létként égetett agyag ön- Múzeum régészei, dr. Ecse- tőkanálkák töredékeit is 
di István régész irányítá- sikerült azonosítani. Mind- sával több ízben terepjá- ezek feltételezik a tartó- ráson vettek részt, majd sabb letelepedés mellett az hetekig tartó, azonosító le- aktív bronzművességet. letmentő ásatásokat foly- A vaskói' népei közül a tattak. kelták hagyatékát ismer-Az építkezés során nyi- hetjük fel a több kosártott új vízelvezető árkok nyi korongolt, jellegzetes tucatnyi hulladékgödröt alakú szürkére égetett cse- harántoltak. Ezek egy ré- repekben. A magas szín-sze új kőkori cserép töredé- vonalon álló kelta kultúraket tartalmazott. Sőt, a ékes bizonyítékát szolgáljaszerencsés véletlen is ked- egy alig újnyi méretű sti-vezett, egy alig sérült lizált lófejet formázó öv-Az újjávarázsolt üszögpusztai kastély, és a hozzá tartozó lovaspálya „agyag isten” is napvilág- csatt és néhány fibulaErb János felvétele ra került. (ruhadísz) töredéke. Az

A főúri kastélyból 
vendégfogadó

Néhány évvel ezelőtt még romos épület, elhanyagolt, gazzal benőtt park vonta magára a figyelmet az üszögpusztai kanyarban. A lebontásra ítélt barokk kastély azóta megszépülve, eredeti stílusában helyreállítva, megnyitotta kapuit az idegenforgalom számára.Másfél év, közel hatmillió forint, és pénzben ki nem fejezhető lelkesedés, emberi összefogás megmentette a pusztulástól.A július közepén tartott lovaspálya és lovasiskola avatás után ismét szép pillanatnak lehettünk tanúi a közelmúltban amikor is Cser László a Pécsi Állami Gazdaság igazgatója ünnepélyesen átadta rendeltetésének Pécs város új. impozáns vendég- fogadóját. *Az emberek menekülnek a városból, a kőrengetegből, egyre inkább orientálódva a természet felé, ott keresve feüdülést, kikapcsolódást. Az üszögpusztai „birtokban” rejlő értékeket felismerve, a gazdaság dolgozói hatalmas lendülettel fogtak hozzá a mentéshez. Lelkesedésük felrázta a megyét is, több nagyvállalat sietett segítséget nyújtani.A Mecseki Ércbányászati Vállalat és a PÁG között mindig igen jó volt a kapcsolat, s így természetes, hogy az első kérő szóra reagált a vállalat. A dolgozók örültek a kezdeményezésnek, szívesen vették, hogy munkájukkal hozzájáruljanak a város idegenforgalma szempontjából is hasznos és szép objektumnak a rendbehozásához. A Szolgáltató Üzem dolgozói elkészítették a lovaspálya akadályait, az öntöde kollektívája a park csinosításában segédkezett. Nagyon Mutatósak az általuk elké

szített, lófejet ábrázoló kerítésdíszek.Másfél év telt el és az eredmény: az üszögi kastély — mentesen minden álromantikától — a maga kényelmével, sportolási lehetőségeivel, a környezet szépségével, csendjével a legigényesebb vendégek elismerésére tarhat számot.A távlati tervekben — melyek nem is olyan ftávo- liak — szerepel egy teniszpálya, egy minigolf pálya kialakítása, horgászati feltételek megteremtése, egy lovascsárda, valamint pinceklub és egy motel építése. És mindezekhez még annyit; a lovasiskola szeretettel várja a fiatalok érdeklődését e szép sport iránt, hiszen az egyik legfontosabb cél: megszerettetni az ifjúsággal az állatokat, a természetet a lovaglást.Erb Éva
Magyar Ifjúság 
kétszáz példányban

1979. december l-től 1980. 
március 31-ig tartott az a 
verseny, melyet a KISZ Ba
ranya megyei Bizottsága és 
az Ifjúsági Lapkiadó vállalat 
hirdetett meg a KlSZ-szerve- 
zeteknek, -alapszervezeteknek. 
Célja az volt, hogy a Magyar 
Ifjúság, a KISZ Központi lap
ja minél nagyobb példány
számban kerüljön a fiatalok 
kezébe.

A III. sz. bányaüzem Lékai 
János KISZ-szervczete is be
kapcsolódott az akcióba, hisz 
a cél - melyet akcióprogram
jainkban is megfogalmaztunk
- a fiatalok tájékoztatásának, 
a gyors információáramlásnak, 
a kulturális látókör szélesíté
sének megvalósítását segítette.

Hiszen az ifjúsági sajtó - 
ezen belül a Magyar Ifjúság
- tükrözi a fiatalokat foglal
koztató közéleti, politikai kér
déseket, résztvesz a KISZ- 
munka problémáinak felve
tésében, megvitatásában, se
gít megoldásukban. Foglalko
zik az ifjúságot érintő eszme- 
áramlatokkal, kulturális, mű
vészeti és divatjelenségekkel.

Mindenképpen hasznos volt 
tehát, hogy a III. sz. bánya
üzemi fiatalok, KISZ-tagok és 
KISZ-cn kívüliek egyaránt, 
heteilte 150-200 példányszám

Világjáró ércbányászok (II.)

Japánról és 
a japánokrólAz előző cikkemben a japán szokásokat, hagyományokat próbáltam ismertetni, most a gazdasági életükről, furcsaságaikról szólok.A tőkés országok közül Japánban a legalacsonyabb a munkanélküliség. Az emberi munkaerőt a legmagasabb fokon használják ki. Szívesen alkalmaznak női munkásokat az alacsonyabb munkabérek miatt. A nők átlagosan 6—8 évig dolgoznak, férjhezmenetelkor nemcsak a vállalatoknál szokásos nászajándékot kapják meg, valamint az esküvő költségeit térítik meg, hanem gyakran a munkaadójuktól a munkakönyvét is az ajándékokhoz csatolják. Egy gyermekét nevelő anya kisebb teljesítményt nyújt, többet van távol a munkahelyétől. Náluk ez a természetes.A japán gazdaság sajá-

ban olvasták az újságot. (Ad
dig 20 db járt a Kisz-szcrve- 
zetnek). A magas példányszám 
eladásában nagy szerepük volt 
a terjesztőknek, közülük is az 
irodai alapszervezet „újság
árusai” voltak különösen lel
kesek és meggyőzőek.

Ez az akció eszmei-politikai 
nevelőmunkánk, közművelődé
si tevékenységünk része volt, 
melynek eredményességét sen
ki sem vonhatja kétségbe. 
Továbbra is várjuk az ilyen 
egészséges, munkánkat segítő, 
politikai tartalmú kezdemé
nyezéseket.

Az viszont érthetetlen szá
munkra, hogy a -verseny 
eredményhirdetése ezideig mi
ért nem történt meg. A de
cemberi felhívásban az sze
repeit, hogy januárban rész
leges, áprilibsan végleges 
eredményhirdetésre 'kerül sor. 
Azóta már eltelt pár hónap, 
de az értékelés — ha egyál
talán történt ilyen - még 
mindig nem került nyilvános
ságra.

Nem tudjuk a versenyben 
milyen helyezést értünk el, 
de számunkra a legnagyobb 
sikert az jelentette, amikor a 
fiatalok jöttek az akció be
fejezése után is, és érdeklőd
tek: „Magyar Ifjúság nincs”?

a zagytéren

Az NIIK — Állami Rádió és Televízió — Társaság központi stúdiója Tokióban Görbies János felvételetossága a kis vállalatok pl. a kereskedelemben közel hatmillió vállalkozást tartanak nyilván, melyek negyvenmillió embert foglalkoztatnak. Ez jellemző az iparra is, a vállalatoknak mindössze néhány százaléka foglalkoztat száznál több embert, azonban ők a termelés 85 százalékát adják.Ügy építkeznek, hogy messzemenően figyelembe veszik az ország négy évszakra tagolódó éghajlatát. A legideálisabb építkezésnek az olyan elhelyezés bizonyult, amelynél a két hosszabb oldal észak-déli, a rövidebb oldalak keletnyugati fekvésűek. Az épület nem fűtött részei kelet-nyugati irányba kerülnek: lépcsőház, műszaki helyiségek. Jó minőségű hőszigetelő anyagok felhasználásával az épületek hőszigetelését minden esetben külön kell megtervezni. Az új berendezések tervezésévei párhuzamosan kísérleteket folytatnak az emberi test kisugárzott hőenergiájának és a napenergia fűtésben történő felhaszálásával. Ezzel a levegő hőjét is el vegyítő módszerrel, amely figyelembe veszi a helyiségben tartózkodók számát, tervezik, hogy 30—60 százalékkal lehet csökkenteni, nem tévedés, a mesterségesen előállított energia felhasználást az épületek fűtésében és légkondicionálásában.Jártam egy észak-japánl bányaműszaki főiskolán is, Akitában. A föld mélyébe ugyan nem mentünk, de

oktatási rendszerüket bemutatták. Egy magyar vonatkozású érdekesség, hogy alagútfúrásoknál, vágatok készítésénél alkalmazott technológiákat magyar tankönyvekből oktatják, amelyekből egy magyar, illetve japán nyelvű példányt meg is mutattak.A rendkívül szép építészeti kivitelű bányászati múzeumok elősegítik a laikusok számára is a különböző bányászati ágak, technológiák megismerését, valamint bemutatják a legkülönbözőbb szén, olaj és különböző ércek, ásványok mintáit. kutatási módszereit, jellemző előfordulási helyeit.Japán vendéglátóink sokféle látnivalót kínáltak. A műemlékeket nem számítva, vagy tucatnyi szakmai programban is lehetett válogatni. Egy-két kivételtől eltekintve igyekeztünk mindegyiken részt venni, akkor is, ha nem tartozott a szakmánkhoz. Jártunk a legnagyobb Japán állami rádió- és televíziótársaság, az NHK központjában, bemutatták stúdiójukat, a munkájukat, hangverseny- termüket, ahol éppen egy felvételre toppantunk be.Utolsó esténkén még- egyszer végigsétáltunk a Ginzán, másnap délelőtt pedig elköltöttük az utolsó 100 jenünket is. A repülőtér felé száguldó autóbuszunkban pedig arra gondoltunk, hogy látjuk-e mégegyszer a Felkelő Nap Országát, és izgalommal gondoltunk hazafelé tartóútunkra. Görbies János

egykori kelta kovácsmester kezemunkája az a köpűs vasvéső is, amely az egyik hulladékgödörből bukkant elő, formája mit sem változott a közel két évezred alatt.A keltáktól az út már rövid a rómaiak megtelepedéséig. A terepen alig néhány méter. Helyenként összekeverednek a kelta és római jellegű cserepek. (Bár ez a talajmunkáknál is bekövetkezhetett). Ez talán — egyébként nem ismeretlen — kelta—római együttélést vagy el- romanizálódott kelta telepet is feltételezhet.Egy mindenesetre biztos. A régi zagytér alatt valaha római villa terpeszkedett. Törmelékeinek egy részét megtaláltuk az ár- vízvédelmi töltésben. Közvetlen a hajdani vízparton, számos gödör, római korú cserépedény és épülettörmelékkel van feltöltve. Egyik-másikban csodás fényű korall-vörös domborműves díszítésű „torra si- gilata” cserepek bukkannak fel, amelyeket a mesz- szi Itália földjének fazekasai égettek.Közben egy-egy pikkelyesen málló, irlzáló üvegcserép utal a római kézművesség magas színvonalára és egyben az elpusztult település hajdani fényűző gazdagságára. Ezt támasztja alá az is, hogy a romok területéről származó törmelékben számos festett vakolatdarabot találtunk.A vízelvezető árok ásásakor három római sírt is megtaláltak. Nyilván a közeli villához tartozó temető rejtőzik itt. A sírokat a múzeum régészei feltárták. Az első sírban fiatalabb férfi csontváza volt, keskeny sírgödörbe szinte belegyömöszölve. Melléklet, sír-kiépítés minden nyoma nélkül. Talán egykori rabszolga nyomorúságának utolsó állomása?A másik két sír nagyméretű, falazó téglákkal sátortető szerűen burkolt sírgödrében feldúlt, összetört csontok árulkodtak a hajdani sírfosztogatók ke- zemunkájáról és munka- módszeréről.A pellérdi szőlőhegy lábánál egy délre nyíló horpadás is egy bronzkori telepet sejtet. A szántásban felbukkanó cserepek sokasága, a számos patics darab huzamosabb ott tartózkodásról árulkodik. A Mecsek aljának ezen a parányi területén több ezer éven át követhető az itt élő népek nyoma. A régész ásója nem pihent meg.Zókon évek óta vallatják az ősi földvár lakóinak titkát. Folynak a kővágó- szőlősi villa feltárási munkái. Ezek segítségével és további ásatásokkal a zagytér térségében talán később sikerül többet megtudni a „zagytéri kultúrá”- nak az elfolyt évezredek alatti történetéből.
Rayman János
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Labdarúgás
Rajt augusztus 25-én

Nyolc ország csapata nevezett

A naptár szerint még nyár 
van, a játékosok számára vi
szont véget ért, és ezt az ér
zést elsősorban az őszi lab
darúgó bajnokság kezdete je
lenti számunkra. Augusztus 
25-én újra pályára lépnek a 
csapatok, hogy folytassák a 
Munkahelyi Olimpia jegyében 
rendezett kispályás labdarúgó 
bajnokság küzdelmeit.

A XV. fordulóval tehát kez
detét veszi a pontvadászat. 
Különösen a vezető négyek 
között lesz ádáz küzdelem, 
mert mindegyik csapat bízhat 
a sikerben és reménykedhet 
a másik kudarcában.

Össze! a csapatók csak 8 
fordulót játszanak, mert ta
vasszal 3 mérkőzésre már sor 
került. A fiatalokkal egyidö- 
ben kezdődik az „öregfiúk” 
őszi küzdelme is. ök augusz
tus 26-án lépnek pályára, hogy 
két fordulón keresztül az el
maradt tavaszi mérkőzéseket 
lejátsszák, és folytassák az 
őszi küzdelmet.

Labdarúgó bajnokság őszi 
fordulójának sorsolása:

XV. forduló augusztus 25-én: 
17 óra: IU. Üzem-Szolgáltató 
„A”, ÉDÜ-IV. üzem, PMSC- 
Kis-kut. 18 órakor: Kutató
mélyfúró-Építők, Anyagosz- 
tály-Klub, II. Üzem-Szolgál
tató „B”.

XVI. forduló: szeptember 1.: 
17 óra: Kís-kut.-Kutató-mély- 
fúró, ÉDU-PMSC, Szolgáltató 
„B”-Klub. 18 órakor: Szolgál
tató „A”-IV. üzem, II. üzem
ül. üzem, Epítők-Anyagosz- 
tály.

XVII. forduló: szeptember
8-án: 16 órakor: Kutató-mély
fúró— ÉDÜ, Szolgáltató „A”— 
PMSC, Anyagosztály-Kís-kut. 
17 órakor: II. üzem-IV. üzem, 
Klub—Épftők, III. Üzem-Szol
gáltató „B”.

XVIII. forduló: szeptember 
15-én: 16 órakor: PMSC—III.
üzem, Klub—ÉDÜ, Anyagosz- 
tály-Szolgáltató „A”. 17 óra
kor: Kutató-mély fúró-II. üzem, 
Építők—Kis-kut., Szolgáltató 
„B”-IV. üzem.

Olimpiai totó
Kérjük a megfejtéseket 

augusztus 25-lg a szerkesztősé
günk címére eljuttatni.

1. Az 1912-es stockholmi 
olimpián szerepelt a férfi két
kezes gerelyhajitás. Ki volt 
az olimpiai bajnok?

1 Kóczán
' X Slikaniemi Vainö

2 Saaristo Julius
2. A kardvivó Fuchs Jenő 

dr. melyik olimpiai évben 
nyert egymást követően egyé
ni olimpiai bajnokságot?

1 1900-1904
X 1908-1912
2 1896-1900 '

3. 1900-ban Párizsban ki volt 
a vízilabdázás olmipial baj
noka?

1 Belgium
X Franciaország
2 Nagy-Britannia

4. K1 vitte a melbournei 
olimpia megnyitóján a magyar 
zászlót?

1 Németh Jenő
X Csermák József
2 Kulcsár Gergely

5. KI volt eddig a legered
ményesebb magyar versenyző, 
aki a legtöbb olimpiai arany
érmet nyerte?

1 Kárpáti Rudolf 
vívás

X Gerevich Aladár
vívás

2 Kovács Pál 
vívás

6. KI nyerte a montreali 
olimpián a vízllabdázást?

1 Hollandia
X Olaszország
2 Magyarország

7. Tokió: 1964. KI nyerte a 
kard egyéni aranyérmet?

1 Arabó Claude
X Pézsa Tibor
2 Kovács Attila

8. Tokió: 1964. KI nyerte a 
női tőrcsapat olimpiai bajnok
ságát?

1 Németország
X Szovjetunió
2 Magyarország

9. Tokió: 1964. Pólyák Imre 
olimpiai bajnok, melyik szám
ban győzött.

1 Légsúly
X Pehelysúly
2 Könnyűsúly

10. Török Gyula ökölvívó

XIX. forduló: szeptember 22- 
én: 16 órakor: Kís-kut.-ÉDU, 
Szolgáltató „B”—PMSC, Anyag
osztály—III. üzem. 17 órakor: 
Kutató-mélyfúró-IV. üzem, 
Klub—II. üzem, Szolgáltató 
„A”—Építők.

XX. forduló: szeptember 29-
én: 16 órakor: Szolgáltató „A”— 
Kutató-mélyfúró, ÉDÜ-Anyag- 
osztály, Klub-Kís-kut. 17 óra
kor: ív. üzem-III. üzem,
II. üzem-PMSC, Szolgáltató 
„B”-Építők.

XXI. fordúló: október 6-án: 16 
órakor: III. üzem-Kutató-mély- 
fúró, Szóig. „A”—Klub, Szóig. 
„B”-Kís-kut. 17 órakor: IV. 
üzem-PMSC, II. üzem-Anyag- 
osztály, ÉDÜ-Epítők.

XXII. forduló: október 13- 
án: 16 órakor: PMSC-Kuta- 
tó—mélyfúró, Kis-kút.-Szolgál- 
tató „A”, UI. Üzem-Klub. 17 
órakor: IV. üzem—Anyagosz
tály, Szolgáltató „B”—ÉDÜ, II. 
üzem—Építők.

35 éven felüliek őszi fordu
lójának sorsolása.

IX. forduló, augusztus 26-án:
17 órakor: Szogláltató-IV.
üzem, III. üzem-II. üzem. 
Szabad: PMSC.

X. forduló: szeptember 2-án: 
17 órakor: PMSC-III. üzem, 
IV. üzem-II. üzem. Szabad: 
Szolgáltató.

XI. forduló: szeptember 9-én: 
16.30-kor: IV. üzem-III. üzem, 
PMSC-Szolgáltató. Szabad: II. 
üzem.

XII. forduló: szeptember 16- 
án: 16.30-kor: IV. üzem-PMSC,
II. üzem-Szolgáltató. Szabad:
III. üzem.

XIII. forduló: szeptember 23- 
án: 16.30 órakor: PMSC-II. 
üzem, Szolgáltató-III. üzem. 
Szabad: IV. üzem.

XIV. forduló: szeptember
30-án: 16.30-kor: III. üzem-
II. üzem, SzoIgáltató-IV. üzem. 
Szabad: PMSC.

XV. forduló: október 7-én: 
16.30-kor: II. üzem-ív. üzem,
III. üzem-PMSC. Szabad: Szol
gáltató.

Október 11-én: 16.30-kor:
Szolgáltató-III. üzem.

Kovács Miklós

melyik olimpián nyert arany
érmet?

1 1956
X 1964
2 1960

11. Melbournei olimpián Ke
leti Agnes hány olimpiai baj
nokságot nyert szerenkéntl 
döntőben?

1 4
X 3
2 2

12. Ki nyerte az 1956-os 
melbournei kard egyéni olim
piai bajnokságot?

1 Pawlowski Jerzy
X Kovács Pál
2 Kárpáti Rudolf

13. Kóma: 1960. KI az öttusa
olimpiai bajnoka?

1 Nagy Imre
X Balczó András
2 Németh Ferenc

13+1. München: 1972. Ki
nyerte az öttusa csapatver
senyt?

1 Svédország
X Szovjetunió
2 Magyarország 

összeállította:
Kovács Miklós

Korvin Ottó tizpróbo
Évek óta hagyomány a IV. sz. bányaüzemben a nyári Korvin Ottó tízpróbák megszervezése. Ha nem is kíséri akkora érdeklődés mint a moszkvai olimpiát, az indulók részéről a lelkesedés legalább akkora. A selejtező versenyen az ötpróbán általában a részvétel számít inkább, mert ott a részlegek azért kapják a pontokat, ha minél többen részt vesznek. A tízpróba viszont vérre megy, mert a részlegek által indított csopor-

A profi világ
bajnok jött 
és győzöttA közelmúltban rendezték meg a XIII. Mecsek Kupa Modellező Versenyt. A körrepülő és a rádió- irányításos kategóriában a hazai versenyzőkön kívül indult Ausztria, Csehszlovákia. Jugoszlávia, az NSZK, a Koreai NDK, az USA és Románia csapata. A kétnapos versenysorozat házigazdája az MHSZ Pécsi Ércbányász Modellező' Klub volt. A versenyről, a Mecsek Kupa külföldi visszhangjáról kértünk ösz- szefoglalót Mohai István klubtitkártól.— Miíj/en eredmények 
születtek, és hogyan álltak 
helyt a klub tagjai a nem
zetközi mezőnyben?

— A várakozásnak, úgy érzem megfeleltünk, és elértük azt a célt amit kitűztünk magunk elé. A rádióirányítású kategóriában igaz. hogy osztrák győzelem született — az első négy hely az övék lett — de technikai fölényüket tudva nekünk itt az volt a cél, hogy utánuk mj következzünk. Sikerült az ötödik helyet megszerezni, és így képviselve voltunk az élbolyban. A rádióirányítású sebességi kategóriában a hazai mezőny győzött, és ami nagyon nagyszerű, hogy magyar gyártmányú MOKI motorok vitték a kis modelleket a győzelemre.Itt valami kimaradt a felsorolásból. Ugyanis Mo
hai István ebben a kategóriában 1,50 másodperccel, új országos csúccsal szerezte meg az első helyet.— Igen, így igaz — mo- solyodik el — de végül is az a legfontosabb, hogy mindhárom első hely a miénk lett. Még egy hazai győzelem született, a gyulaiak részéről, akik a körrepülő sebességi kategóriában nyertek.A körrepülő túra kategóriában nyolc esélyes volt, ők valamennyien tagjai voltak annak a magyar csapatnak amely bronzérmes lett a lengyelországi VB-n. Mondanom sem kell, micsoda hatalmas harc alakult ki, melyből végül- is a nyíregyházi Balogh— Doránt páros került ki győztesen, a Rátkai—dr. Nyárádi párosunk az ötödik helyen végzett.

— Hogyan értékelik ezt

tok értékes jutalmakért küzdhetnek.Idén a tízpróbának 12 fiatal és 6 „öreg” — 35 év fölötti — csapat vágott neki. Az eredmények általában olyanok voltak mint már évek óta, talán csak úszásban történt rekordjavítás. Dobokai Zoltán, a gépészeti csoport tagja 18,3 másodperces eredménnyel nyert.A végső győzelmet és a díszes vándorserleget a fiatalok között a II. körlet Kalina—rGőltz—Erdei ösz-

Útrakészen a modellek a pogányi repülőtérenErb János felvétele
a kupát a hazai és külföldi 
versenyzők? Szívesen kül
dik el nevezéseiket?— A tizenhárom év alatt mindig nehéz dolgunk volt, hiszen mint házigazdának mindenre maximálisan ügyelnünk kell, az elhelyezésre, az étkeztetésre, a programok pontos betartására és persze arra, hogy akik ide eljöttek szép élményekkel térjenek haza. A Mecsek Kupára a versenyzők nevezési költséget fizetnek — a klubot csak a rendezési költség terheli —, meg kell hogy mondjam nem is keveset, és ezért joggal várják a maximumot.— Nagyon jól esett amikor a záróban ketten az osztrák Edwin Krill a Nemzetközi Modellező Szö- vőtség elnöke — aki már10. alkalommal zsürielnök ezen a versenyen — igen pozitívan nyiliatkozott. A versenyzők nevében elmondta, hogy mindig szívesen jönnek el, nagyra értékelik a versenyt, elégedettek a rendezéssel és a körültekintő szervezéssel.— Az is fontos, hogy a versenyzők többé-kevésbé ismerik egymást. Többször találkoztak különböző versenyeken, bajnokságokon. Közvetlen, szinte baráti a kapcsolatuk egymással. Példa erre, hogy az eszéki klubbal 5 éve alakítottunk ki testvérkapcsolatot.__  A Mecsek Kupa rangot vívott ki magának, s talán ennek volt köszön-

szeállítású csapata szerezte meg. Második a IV. körlet, harmadik a gépészet lett. 1980. egyéni összetett tízpróba bajnoka: Beer Frigyes, IV. körlet; 2. Göltz Tibor, II. körlet; 3. Ruppert József, IV. körlet.35 éven felüliek csapat- versenyét a Tőke—Lovász —Szitkay összeállítású IV. körleti csapat nyerte.Egyéni összetett bajnok: 1. Szabó Ferenc, 2. Tőke Gyula, 3. Bogyay Ferenc.VVcsztl László

hető, hogy három nagynevű, modellező anyagokat gyártó cég külön -tisztelet- díjat ajánlott fel: ezek az osztrák Webra, a nyugatnémet Carrera és az amerikai Nelson cég. És annak külön örülünk, hogy ezeknek a díjaknak a többségét az Ércbányász Modellező Klub nyerte el.
— A Mecsek Kupán egy 

igen kedves és neves ven
déget is üdvözölhettünk a 
világbajnok Hano Prettner 
személyében.— Igen. Válóban itt üdvözölhettük Hano Prett- nert az osztrákok ötszörös világkupa győztesét, világbajnokát. Egy elég régi keletű meghívásnak tett most eleget, pár éve ismerkedtem meg vele egy versenyen és akkor meghívtam, jöjjön cl hozzánk. Tavaly amikor újból találkoztunk, megígérte, 80-ban nem felejti el, biztosan itt lesz. Megtartotta ígéretét. Édesapjával, aki egyben edzője is. részt vettek a versenyen. Igen nagy megtiszteltetés volt ez nekünk, hogy a profi világbajnok, aki többek között fellépett már Las Vegasban is, eljött Pécsre. Jött és nyert. Nemcsak érmet, a közönség tetszését is. A rádióirányítású műrepülő kategóriában első lett és a repülőnap egyik szép színfoltja volt az a bemutató amit ő tartott csodaszerkentyűjével, a repülő sajttal.— Hano Prettner bebizonyította, hogy a ragyogó technika nem minden. Hatalmas navigációs készség, biztos kéz, sasszem kell hogy párosuljon a hihetetlen magasszintű tudással.— Elkápráztatta a közönséget és bennünket is. Főleg akkor, amikor a záróünnepségen piros—fehér— zöld zászlóval a kezében jelent meg. Először zavarba jöttünk ekkora figyelmesség láttán, de azután kiderült, hogy ő csak a klagenfurti polgármester ajándékát, városunk zászlaját szeretné átadni nekünk.— Ügy érzem sikerrel zártuk a Mecsek Kupát és öregbítettük az ércbányász modellezők jó hírét — mondotta Mohai István.

Kinevezés: Vállalatunkvezérigazgatója Varga Mihályt, a III. sz. bányaüzem volt biztonságtechnikai mérnökét nevezte ki a biztonságtechnikai osztály vezetőjévé.Nyugdíjba ment: Kurdi László csillés (II. sz. bányaüzem), Baráth Sándor akkumulátortöltő (II. sz. bányaüzem), Kerekes József segédmunkás’ (II. sz. bányaüzem), Sütő János robbantómester (III. sz. bányaüzem), Beer Antal vezetőkönyvelő (IV. sz. bányaüzem), Lovász Lázár vájár (IV. sz. bányaüzem), Onódi András segédmunkás (IV. sz. bányaüzem), Szigeti András főcsatlós (IV. sz. bányaüzem), Végh Miklós segédvájár (IV. sz. bányaüzem), Lusz Béla lakatos (Szolgáltató üzem), Vámos Gyuláné kompresz- szorkezelő (Szolgáltató ü.), Sándor József kompresz- szor kezelő (Szolgáltató ü.), Bak Béla segédmunkás (Kís-kut. üzem), Matus Sándorné takarítónő (Kís- kut. üzem), Brüll Jenőné osztályvez. (központ), Mogyorósi Sándor művezető (Anyag- és áruforgalmi főosztály), Schmidt Orbán üzemtechnikus (ÉDÜ), Kónya Sándor gépkezelő (ÉDÜ), Farkas Lajos vegyipari szakmunkás (ÉDÜ).
HÍREK

ÜZEMEINKBEN, különösen az 
Ércdúsító üzemben rendszere
sen foglalkoznak az újfelvé
teles dolgozók vöröskeresztes 
tagfelvételével. Ez évben ösz- 
szesen 64 tagot vettek fel vál
lalatunknál a Magyar vörös- 
keresztbe. *

A SZOT elnöksége ez évre 
is meghirdette a szolidaritási 
bélyegakciót, amelynek mély 
hagyományai vannak a mun
kásmozgalomban. Dolgozóink 
ismerik az akció célját, s ön
ként felajánlott összegeikkel 
segítik a célkitűzés megvalósí
tását. Vállalatunk 141 40U forint 
összegű szolidaritási bélyeget 
kapott, amelynek értékesítése 
az üzemekben megkezdődött.*

A VÁLLALATI munkaver- 
seny bizottság értékelte az 
üzentek II, negyedévi baleset- 
elhárítási versenyét. A bánya
üzemek közül Ismét a III. sz. 
bányaüzem érte cl a legjobb 
eredményt, ezért az üzent kol
lektívája 15 ezer forint juta
lomban részesül. S a külszíni 
üzemek közül a Szolgáltató 
üzem került az élre, a jutal
muk lo ezer forint.

#

KÉTSZÁZEZER forint segély 
a nagycsaládosoknak. A válla
lati szakszervezeti bizottság, 
az előző évekhez hasonlóan a 
nőbizottságok javaslatára se
gélyben részesíti a nagycsalá
dos dolgozókat. A vszb dönté
se alapján 92 család (317 gyer
meket érintően) részesül se
gélyben. Üj gyakorlat, hogy 
az üzemek döntik el ki kap 
készpénzsegélyt vagy vásárlási 
utalványt. *

A NEHÉZIPARI Minisztérium 
közleményben szabályozta az 
egyes kitüntetésekkel járó 
pénzjutalmakat. A Munkás
őrség Országos Parancsnoká
nak állásfoglalása alapján pl. 
a Szolgálati Érdemérem 30 és 
35 éves fokozata után 3000 fo
rint, a 20 és 25 éves fokozata 
után 2500 forint, a 10 és 15 
éves fokozata után 1500 forint 
pénzjutalom jár.


